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Кошт — свабодны.
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«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, 
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

На 17 мая палітычнымі вязнямі 
ў Беларусі прызнаны 377 чалавек.

Павел Севярынец Ігар лосік Віктар Бабарыка Эдуард Бабарыка Марыя калеснікава Максім Знак

ІХ ЛЁС ХВАЛЮЕ БЕЛАРУСЬ
ЯНЫ І СОТНІ ІНШЫХ БЕЛАРУСАЎ ПАКУТУЮЦЬ У ТУРМАХ

SOS!                                              SOS!                                               SOS!

Мікалай Статкевіч
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Двигаться 
вперед для 

власти страшно, 
а к демократии 

– и вовсе 
неприемлемо

Последние события свидетельствуют о том, что Лукашенко всё 
же запускает процесс «перестройки» и транзита власти. Возможно, 
он осознал-таки, что система, которую он так любовно выстраивал 
более четверти века, в итоге оказалась нежизнеспособной. Иными 
словами, без него и без внешней подпитки ее ждет неминуемый 
крах. И то и другое вовсе не вечно, более того, оба фактора сой-
дут на нет еще при жизни миллениалов, а скорее, даже и раньше. 
Впрочем, и с ним во главе система уже нежизнеспособна. Поэтому 
он и начинает ее перестройку в надежде, что новая конструкция 
окажется более устойчивой и сможет существовать сама по себе.

Как мне кажется, это вряд ли, но то, что время изменений при-
шло – уже факт. Сколько всё это продлится, сказать трудно, но то, 
что «лёд тронулся», очевидно для всех, включая верхушку. В любом 
случае в прежнем состоянии «стабильности» конструкция не оста-
нется. В этом смысле события прошлого года не прошли даром, они 
всё же вывели систему из равновесия, и она начала меняться.

Правда, эти изменения не к лучшему, а к худшему – этакая пере-
стройка со знаком минус. Ведь двигаться вперед для власти страш-
но, а к демократии – и вовсе неприемлемо. Вот и решили пойти назад 
– куда-нибудь в эпоху Сталина и Гитлера. Ну, или других подобных 
«братьев» типа Муаммара, Саддама и Слободана. Почему-то дикта-
торы абсолютно уверены, что те системы были очень эффективны-
ми, а рухнули и были осуждены человечеством случайно или же в 
результате происков врагов. Примерно так и заявляется. Александр 
Лукашенко, общаясь с журналистами, вспомнил о судьбах пре-
зидентов Сербии, Ливии, Ирака и Венесуэлы: «Муаммар Каддафи. 
Слушайте, ну кому он мешал? Я его тоже очень хорошо знал, он 
приезжал к нам. Ну жил он в этой палатке, ему это нравилось – ну 
пусть живет. Не во дворцах же жил. Не понравился. Потому что он 
Африку начал поднимать. Он за счет своих денег нашел подземное 
озеро, начал эту воду пресную качать. Он хотел поднять Африку. А 
колонизаторам это не надо. В глубину зрите».

Себя он явно отождествляет с ними, и направленность «реформ» 
у нашего режима именно в этом направлении. В общем, пере-
ход к новому состоянию теперь уже неизбежен. Вопрос только в 
том, будет ли эта новая реальность хуже существующей, как того 
хочет режим, или всё же страну ждет лучшее будущее, как мечтает 
ее народ. По-старому не будет уже точно. По сути дела, автори-
тарно-патерналистская система, когда лояльность достигается в 
основном за счет «чарки и шкварки», а репрессии носят точеч-
ный и избирательный характер, сменяется жесткой диктатурой. 
Репрессии теперь неизбирательные, массовые и могут коснуться 
любого. При этом они даже и не сильно зависят от степени лояль-
ности. «Социальный пакет» при этом урезается до минимума, а в 
перспективе не исключено, что и до нуля. И вся эта перестройка со 
знаком минус неизбежно будет сопровождаться деградацией эконо-
мики и снижением инвестиционной привлекательности. Впрочем, 
это уже и происходит. И какой будет новая система – вопрос пока 
открытый.

Не всё однозначно и с транзитом власти. Наш режим традици-
онно выбирает наихудший вариант из всех возможных. Однако в 
данной патовой ситуации любой вариант транзита власти является 
«меньшим из зол» в сравнении с сохранением статус-кво. Например, 
после смерти Сталина власть досталась его самым близким и вроде 
бы верным соратникам. Но продолжать политику сталинизма они 
не стали. Уж слишком одиозной и бесперспективной она была, при-
чем это стало очевидным и для сталинского окружения. Просто 
боялись возражать до поры. Думается, и среди нынешней элиты 
уже есть понимание исторической бесперспективности и обречен-
ности лукашизма, но все боятся выступать против. Однако в случае 
передачи власти продолжать прежнюю политику вряд ли станут 
даже они. Хотя легитимнее озвученный вариант транзита власти от 
этого, естественно, не станет. Как противоречил Конституции, так 
и будет противоречить – разве что и ее поменяют быстренько. Но 
это, повторюсь, всё же лучше, чем сохранение системы в неизмен-
ном виде. И в последнем случае она со временем рухнет, но с еще 
более тяжелыми последствиями.

Силовики эту систему тоже уже не спасут, как и Совбез. Да, 
своего «главнокомандующего» они пока защищают – ну, пока нет 
реальной угрозы. Но защитят ли они экономику страны от ускоря-
ющейся деградации или, скажем, санкций? Вопрос риторический. 
А без экономики силовой блок тоже деградирует, поскольку пере-
стройка со знаком минус бьет по всем без исключения.

Старую систему разрушает сам режим. Сможет ли он построить 
вместо неё неосталинизм или какое-нибудь «чучхе» – не известно. 
Главное, чтобы народ не согласился на «чучхе». Тогда в конечном 
итоге именно он будет определять, что строить – развитую, циви-
лизованную и комфортную для жизни страну или нечто иное.

Юрий Пшенник, блогер.

ОСОБОЕ МНЕНИЕИЗ-ЗА РЕШЕТКИ

Александр ФЕДУТА:
«Регулярно вижу  

самого себя в телевизоре»

Похоже, что известный полито-
лог и публицист, автор «Народной 
Воли», которого обвиняют в подго-
товке госпереворота и покушении 
на Александра Лукашенко, пока 
получает далеко не все письма. 
Во всяком случае почтовая связь 
с ним пока далека от идеальной: 
некоторые послания до него дохо-

дят, некоторые – нет. Хотелось бы 
надеяться, что это временное явле-
ние и в конце концов переписка с 
ним наладится.

Пока Александр Иосифович 
пишет сотрудникам редакции, 
что в плане здоровья у него «все 
благополучно» – естественно, 
насколько это может быть в усло-

виях следственного изолятора 
КГБ.

«Регулярно вижу самого себя в 
телевизоре, – написал Федута в 
одном из своих писем. – Поэтому 
сообщаю:

1. Это действительно я.
2. Я действительно признаю 

себя участником заговора.

3. Я действительно даю пока-
зания.

4. Меня не пытают, не терза-
ют, не мучают. Мало того: мне 
оказывается вся необходимая меди-
цинская помощь. С этой точки зре-
ния всё благополучно».

Некоторое время супру-
га Александра Федуты Марина 
Шибко тоже не получала от него 
писем, но за последнее время ситу-
ация изменилась к лучшему.

«В последнюю неделю налади-
лась переписка с женой, – сообща-
ет Александр Федута. – Спасибо 
всем, кто ее морально поддержи-
вает.

Мне покупают книги. 
Перечитал «Каласы пад сярпом 
тваім» Короткевича. Начал рабо-
ту над пособием-комментарием к 
этой великой книге. Это моя ста-
рая идея, а сейчас и время появи-
лось. Хотя приходится писать 
от руки, и справочников по нашей 
истории и литературы по твор-
честву Короткевича явно не хва-
тает.

В общем, как-то так».
Александр Федута пишет, что 

он сейчас пребывает «в творческом 
отпуске»: «А вот как долго он прод-
лится – зависит, увы, не только 
от меня…»

Марина кОкТЫш.

РЭПРЭСІІ

У яго ад крыўды цяклі слёзы…
Як у Гродне судзілі 64-гадовага пенсіянера Юзафа Нямеру

У Гродзенскім абласным судзе была 
перагледжана справа 64-гадовага 
пенсіянера Юзафа Нямеры, які 
ўжо быў асуджаны на два з паловай 
гады хатняй хіміі за выспятак 
амапаўцу падчас акцый пратэсту. 
Перад гэтым калегіяй суддзяў былі 
разгледжаны апеляцыйныя скаргі як з 
боку пракуратуры, так і асуджанага, 
але прысуд быў пакінуты без змен. 
І вось пасля чарговага пратэсту 
пракуратуры рашэнне суда 
змянілася: Юзаф Нямера асуджаны 
на 1,5 года калоніі агульнага рэжыму.

Рэтраспектыва
Юзаф Нямера быў асуджаны 

Кастрычніцкім судом Гродна 12 
лістапада мінулага года па двух 
крымінальных артыкулах – за 
актыўны ўдзел у акцыі пратэсту 
(ч.1 арт.342 КК РБ) і за насілле ў 
дачыненні супрацоўніка АМАПа 
(арт.364 КК РБ). Суддзя Вольга 
Бекушава прызначыла тады 
пакаранне – 2,5 года «хатняй хіміі».

На акцыі 6 верасня Нямера быў 
у калоне пратэстуючых. Убачыўшы, 
што па дарозе амапаўцы цягнуць 
за валасы жанчыну, заступіўся 
за яе і даў выспятка аднаму з 
праваахоўнікаў. Суд палічыў, што 
гэтым ён нанёс маральную шкоду 
супрацоўніку АМАПа і да ўсяго 
яшчэ запэцкаў яго абмундзіраванне.

За кратамі Нямера адбыў тады 
больш за два месяцы. Дарэчы, у 
судзе не адмаўляў свайго ўдзелу ў 
масавым мерапрыемстве. Але пры 
гэтым падкрэсліваў, што нікога не 
агітаваў, не ўзначальваў калону і не 
блакаваў дарогу.

Прысуд тады не задаволіў ні 
пракуратуру, ні абвінавачанага. І 
адзін і другі бок падалі апеляцыйныя 
скаргі. Пракуратура прасіла зрабіць 
прысуд больш жорсткім, а Нямера 
прасіў апраўдаць яго па артыкуле 
342. Абласная калегія суддзяў 
пакінула прысуд раённага суда без 
змен.

У сакавіку абласная пракуратура 
накіравала апеляцыйны пратэст і 
на гэта рашэнне, і тады яно было 
адменена, а справа накіравана на 
новы разгляд. Судовая калегія ў 
складзе суддзяў Кулеша, Бубенчыка 
і Рачынскага правяла новы разгляд 
справы.

«Суд не ў поўнай меры 
ўлічыў...»

Гэтым разам абласная 
пракуратура канстатавала, што 
судом не ў поўнай меры быў улічаны 
характар супрацьпраўных дзеянняў 
абвінавачанага.

«З даследаваных відэаматэрыялаў 
бачна, што Нямера актыўна 
ўдзельнічаў у несанкцыянаваным 
мерапрыемстве і супрацьстаянні з 
праваахоўнымі органамі, – зачытваў 
з паперы дзяржабвінаваўца 
Шалковіч. – Прымяніў насілле да 
супрацоўніка АМАПа, ударыў яго 
нагой па целе. Распальваў нянавісць 
да праваахоўных органаў, яго дзеянні 
былі скіраваны на дэстабілізацыю 
грамадскага парадку і палітычнай 
сітуацыі...»

Пракурор прывёў новыя факты. 
Аказалася, што Нямера больш за 
20 разоў за 10 гадоў прыцягваўся 
да адміністрацыйнай адказнасці па 
пратаколах супрацоўнікаў ДАІ, а ў 
2003-м прыцягваўся да адказнасці 
паводле артыкула 153 КК РБ. А 
таму прысуд пракуратура прасіла 
змяніць на 2 гады пазбаўлення волі 
з накіраваннем у калонію і штраф у 
памеры 5400 рублёў.

Праўда, непасрэдна дзярж-
абвінаваўца Шалковіч у судзе 
падтрымаў апеляцыйны пратэст 
толькі часткова і запрасіў для 
Нямеры пакаранне ў выглядзе 2 
гадоў пазбаўлення волі ў калоніі 
агульнага рэжыму.

«Я прыйшоў на плошчу 
дзеля мірнага пратэсту...»

Нямера ў сваю чаргу таксама 
падаў апеляцыйную скаргу і прасіў 
апраўдаць яго.

І вось у чарговы раз спадар 
Юзаф перад трыма суддзямі зноў 
распавядаў сваю гісторыю. Ён не 
адмаўляў, што прыйшоў на плошчу, 
каб разам з іншымі гродзенцамі 
мірна выказаць пратэст супраць 
насілля і нязгоду з вынікамі 
выбараў. Не адмаўляў, што ішоў 
разам з іншымі ў калоне, распавёў, 
што рух перакрываў АМАП, а не 
пратэстоўцы. Яшчэ раз сведчыў, 
што не быў актыўным удзельнікам 
пратэсту і не ўзначальваў калону, а 
ішоў у сярэдзіне.

«Амапаўца я ўдарыў, але зрабіў 
гэта імпульсіўна, бо бачыў, як двое 
з іх цягнулі па асфальце дзяўчыну, 
не мог стрымацца, – у чарговы раз 

распавядаў Нямера. – У судзе той 
амапавец прызнаў, што ніякага 
фізічнага болю не адчуў».

За гэты час пажылы чалавек 
перажыў сем судовых пасяджэнняў. 
Пасля прысуду яго паставілі на ўлік ў 
міліцыі, было праведзена 57 праверак 
– ніводнай заўвагі зроблена не было.

Спадар Юзаф таксама прасіў суд 
улічыць той факт, што разам з ім 
жыве 91-гадовая маці, якая хоць і ў 
свядомасці, але ў ляжачым стане, а 
ён ёю апякуецца.

Што тычыцца больш як 20 
адміністрацыйных пратаколаў ад 
ДАІ, дык гродзенец патлумачыў: 
«Машынай маёй карысталася ўся 
сям’я, а таксама блізкія сябры, 
і добрая частка пратаколаў была 
складзена на іх”.

Таксама мужчына распавёў, што 
да адказнасці паводле артыкула 153 
прыцягваўся за бойку з суседам, 
які кідаўся на яго з сякерай, і яму 
даводзілася абараняцца.

Юзаф Нямера катэгарычна не 
пагадзіўся з абвінавачваннямі кшталту 
«распальваў нянавісць да праваахоўных 
органаў, яго дзеянні былі скіраваны на 
дэстабілізацыю грамадскага парадку і 
палітычнай сітуацыі».

Адвакат Нямеры сцвярджаў, 
што аргумент пракуратуры, нібыта 
раённы суд не ў поўнай меры ўлічыў 
характар супрацьпраўных дзеянняў 
абвінавачанага толькі таму, што 
калісьці на яго былі складзены 
больш за 20 адміністрацыйных 
пратаколаў і што ён прыцягваўся да 
адказнасці паводле артыкула 153 КК 
РБ, не можа быць улічаны.

«За ўсё гэта мой падабаронны 
панёс адказнасць, – канстатаваў 
адвакат. – Ды і самі падзеі былі 17 
гадоў таму. А цяпер 57 праверак 
міліцыі засведчылі, што мой кліент 
паводзіць сябе законапаслухмяна».

Вердыкт
Вердыкт быў кароткі. Калегія 

суддзяў узяла пад увагу аргументы 
дзяржабвінаваўцы і прызначыла 
Юзафу Нямеру паўтара года калоніі 
агульнага рэжыму, улічыўшы той 
тэрмін, які ён ужо адбыў.

Пасля абвяшчэння прысуду па 
твары Юзафа Нямеры ад крыўды 
пацяклі слёзы...

Міхал кАРнеВІЧ.
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Як у «Беларусбанку»  
праходзяць кадравыя чысткі

З супрацоўнікамі «Беларусбанка», якія падтрымалі пратэсты ці нейкім іншым чынам выяўлялі сваю нелаяльнасць да ўлад, не працягваюць 
працоўныя кантракты або іх проста звальняюць. Прычым гаворка ў тым ліку пра работнікаў кіроўнага звяна. Паводле пэўнай інфармацыі, з восені 

2020 года страцілі працу не менш за шэсць менеджараў розных дэпартаментаў і ўпраўленняў банка.

«Беларусбанк» – дзяржаўны камерцыйны банк, найбуйнейшы ў Беларусі паводле абʼёму актываў і маштабу філіяльнай сеткі. Фактычна «Беларусбанк» – 
манапаліст у фінансавай сферы краіны. Старшыня праўлення банка – Віктар Ананіч, член Савета Рэспублікі.

«Максім Юр’евіч, у вас 
рэцыдыў…»

Намесніка дырэктара фінансава-
эканамічнага дэпартамента 
«Беларусбанка» Максіма Халецкага 
звольнілі ў красавіку адразу пасля 
таго, як ён адбыў адміністрацыйны 
арышт.

Менеджара затрымалі 10 сакавіка 
падчас вечаровай прагулкі ў 
мікрараёне «Лебядзіны», дзе ён жыве. 
Яго прызналі вінаватым паводле 
арт.24.23 («Парушэнне заканадаўства 
аб масавых мерапрыемствах») 
і арт.24.3 («Непадпарадкаванне 
міліцыі») КаАП і пакаралі 25 суткамі 
арышту.

Ранкам наступнага працоўнага 
дня Халецкі пісьмова папярэдзіў 
банк аб прычынах адсутнасці на 
працоўным месцы, а ўжо праз тыд-
зень, 18 сакавіка, пасля суда банк 
паўторна атрымаў усе падрабязнасці 
ў пісьмовым выглядзе. Аднак 19 
сакавіка, калі Халецкі быў у ЦІП на 
Акрэсціна, да яго прыйшла дэлега-
цыя з «Беларусбанка». Ім у ізалятары 
вылучылі асобны пакой, дзе са зня-
воленым менеджарам гаварыў адзін 
з прадстаўнікоў банка, а астатнія, 
паводле яго слоў, саромеліся і 
вырашылі застацца ў калідоры.

«Здаецца, што гэта быў пакой 
для допытаў, бо ў адным кутку быў 
толькі стол з тэлефонам і насу-
праць клетка, куды завялі мяне. У 
клетцы быў прыкручаны табурэт. 
Мне распавялі, што падрабязную 
інфармацыю пра маё затрыманне, 
уключаючы імя і банкаўскую працу, 
апублікавалі на TUT.BY, і папрасілі 
напісаць тлумачальную. Дарэчы, каб 
пісаць, я быў вымушаны праціснуцца 
паміж сцяной і табурэтам, сесці 
на халодную падлогу, а табурэт 
выкарыстоўваць у якасці стала. Я 
падрабязна ўсё напісаў на чатырох 
аркушах.

Пасля кансультацый у калідоры 
мне сказалі: «Максім Юр е̓віч, у вас 
рэцыдыў, таму мы вам прапануем 
звольніцца па пагадненні бакоў». Я 
сказаў: «Ну вы ж прачыталі тлу-
мачальную, няма для гэтага ніякіх 
падстаў. Я добрасумленна працую, 
дый наагул я не згодны з рашэннем 
суда: мяне затрымалі, калі я про-
ста выйшаў на вечаровую прагулку». 
На гэта мне сказалі, што ў такім 
выпадку яны будуць звальняць самі. Я 
адказаў, што няхай кожны паступае 
паводле сумлення», – распавёў муж-
чына ў адным інтэрв’ю.

Ліст з Нацыянальнага банка
5 красавіка, на наступны дзень 

пасля вызвалення, Халецкі выйшаў 
на працу, аднак наконт гэтай 
сітуацыі кіраўніцтва з ім больш 
не размаўляла. «Цягам дня на мой 
камп’ютар пачалі прыходзіць 
апавяшчэнні, што мяне пазбаўляюць 
права доступу, а потым увогуле 
доступ быў заблакіраваны. Але мне 
ніхто нічога не тлумачыў. А пас-
ля абеду мяне выклікалі ў пакой для 
перамоў (было 5 ці 6 калег) і азнаёмілі 
з загадам пра звальненне», – згадвае 
Максім.

Максіма Халецкага звольнілі з 
фармулёўкай «прагул з няўважлівай 
прычыны» – менавіта так 
кіраўніцтва банка расцаніла адбыц-
цё адміністрацыйнага арышту.

«Копію загада мне на рукі не 
аддалі, я мог толькі прачытаць гэты 
дакумент. Я пакінуў там допіс, што 
азнаёмлены, але з загадам не згодны, 
бо банк своечасова быў апавешчаны 
аб прычынах адсутнасці, якія я лічу 
ўважлівымі. Бо што такое прагул? 
Гэта свядомы ўчынак. А я ніяк не 
мог паўплываць на тое, што са мною 
здарылася», – тлумачыць Халецкі.

У загадзе была спасылка на нейкія 
лісты з Нацбанка, а ў тых – спасылкі 

на лісты з органаў унутраных спраў.
«Чаму менавіта Нацыянальны 

банк? Наколькі я разумею, міліцыя 
накіравала інфармацыю пра маё 
затрыманне ў Нацбанк як у орган, 
які рэгламентуе і назірае за дзей-
насцю банкаў. А тыя ўжо звярнуліся 
ў «Беларусбанк». Паводле тых 
лістоў, Нацбанк не настойваў 
на маім звальненні. Наадварот 
падкрэслівалася, што яны не маюць 
права загадваць у такіх сітуацыях, 
што гэта выключна кампетэн-
цыя «Беларусбанка». Але паколькі я 
працаўнік банкаўскай сістэмы, то са 
мной варта правесці тлумачальную 
размову».

«Я проста сядзеў, чакаў, 
калі мяне забяруць»

Для Халецкага гэта быў не першы 
адміністрацыйны арышт. 9 снежня 
2020 года мужчыну патэлефанавалі 
з Цэнтральнага РУУС і выклікалі 
на размову, бо ў міліцыі ўзніклі 
пытанні наконт колераў рольштор у 
ягонай кватэры.

«Мяне запэўнілі, што размовай 
усё і абмяжуецца, і я прыйшоў у РУУС 
у пінжаку ды кашулі. Спачатку са 
мною праводзілі прафілактычную 
размову, але скончылася яна тым, 
што на мяне склалі пратакол павод-
ле арт.23.34 КаАП і затрымалі».

Намесніка дырэктара фінансава-
эканамічнага дэпартамента 
«Беларусбанка» кінулі ў «малпоўнік», 
дзе ён заразіўся каранавірусам. Праз 
хваробу разгляд справы над ім 
перанеслі на 19 студзеня.

Яшчэ да працягу суда адразу пас-
ля выздараўлення кіраўніцтва пра-
вяло з Халецкім прафілактычную 
размову.

«Размова была з намеснікам 
старшыні праўлення, які адказвае за 
кадры і ідэалогію. Мне казалі, што я 
працую ў дзяржаўным банку і мушу 
адпаведным чынам сябе паводзіць. І 
калі ў мяне «недзяржаўная» пазіцыя, 
то ці варта мне тут працаваць, 
ці змагу я добрасумленна выкон-
ваць свае абавязкі? Былі намёкі, 
што я магу зліваць нейкую службо-
вую інфармацыю СМІ (хаця я ніколі 
гэтага не рабіў і не зраблю, бо гэта 

прынцыповая пазіцыя, якая некалькі 
разоў агучвалася кіраўніцтву). 
Запытваліся, за каго я галасаваў».

Халецкі заявіў тады, што яго-
ная грамадзянская пазіцыя не 
з’яўляецца парушэннем і не супя-
рэчыць прафесійным абавязкам. 
«Нельга сказаць, што на мяне 
ціснулі. Проста была размова дзвюх 
асоб з розным светапоглядам», – 
дадае менеджар.

Халецкі разумеў, што яму могуць 
даць адміністрацыйны арышт, і таму 
на ўсялякі выпадак падрыхтаваўся: 
каб не ўзнікла праблем на працы, 
ён узяў адгулы і адпачынак за свой 
рахунак на два тыдні. 19 студзеня 
суддзя Дзмітрый Карсюк сапраўды 
пакараў яго 10 суткамі арышту, 
аднак з незразумелых прычын у суд-
зе затрымання не адбылося.

«Я проста сядзеў, чакаў, калі 
мяне забяруць. У выніку я выйшаў 
на працу. А на наступны дзень 
мяне ўсё ж затрымалі для адбыц-
ця адміністрацыйнага пакарання», 
– кажа ён.

Тады, пасля першага арышту, 
Халецкага звальняць не сталі: абме-
жавалася ўсё тым, што ён напісаў 
тлумачальную.

Раней Халецкага ўжо выклікалі 
на размовы з кіраўніцтвам, на 
якіх ўзнікалі пытанні наконт яго-
ных палітычных поглядаў. Падчас 
выбараў 2020 года ён быў незалеж-
ным назіральнікам.

«Я прывык да ўсяго ставіцца кры-
тычна, мне было важна пераканацца 
ўва ўсім асабіста, таму я адмыслова 
ўзяў адпачынак на гэтыя дні. І я 
пабачыў, што яўка на маім участ-
ку завышана ўдвая. Не ведаю, ці 
супадзенне, але пасля таго, як была 
напісаная заява ў РУУС з нагоды 
праверкі маіх падазрэнняў наконт 
неадпаведнасці яўкі, мяне паклікалі 
ў банк пагутарыць. Спачатку хацелі 
выклікаць з адпачынку (нібыта 
з’явілася такая неабходнасць на пра-
цы), але я зразумеў, што сутнасць 
была не ў гэтым.

Не было нейкіх пагроз, але 
былі намёкі, напрыклад, «дар-
ма ты ўвязаўся ў гэтае назіранне, 
можаш і на сутках апынуцца». Я 
тады адказаў, што я не парушаю 
заканадаўства».

«Я ўпэўнены, што быў  
ціск звонку»

Халецкі мяркуе, што рашэнне яго 
звольніць у красавіку 2021 года не 
было ініцыятывай праўлення банка. 
Ён падкрэслівае, што раней ніколі не 
адчуваў да сябе стаўлення з праду-
зятасцю.

«Я ўпэўнены, што быў ціск звон-
ку. Разумееце, калі б кіраўніцтва 
банка хацела мяне звольніць, то 
мяне звольнілі б яшчэ пасля першага 
выпадку затрымання. А яшчэ больш 
лагічна было б проста не падоўжыць 
са мной кантракт, гэта абсалютна 
адпавядала б дзейнаму заканадаўству 
і не цягнула б за сабой рэпутацыйнай 
рызыкі. Мой кантракт заканчваўся 
4 чэрвеня, гэта значыць пачакаць 
трэба было ўсяго паўтара месяца».

Сёння Максім Халецкі са сваім 
адвакатам падаў у Маскоўскі 
раённы суд Мінска іск супраць 
«Беларусбанка» за незаконнае зваль-
ненне.

«Ці не баюся я ісці супраць такога 
буйнога банка? Па-першае, я перака-
наны, што павінен зрабіць усё, што 
ад мяне залежыць, каб абараніць свае 
правы, якія, на маю думку, у дад-
зеным выпадку парушаны неправа-
вым звальненнем. Па-другое, я не іду 
супраць банка як такога. Я высту-
паю супраць, на мой пагляд, неправа-
вога і несправядлівага звальнення, а ў 
самім «Беларусбанку» працуе шмат 
добрых людзей і прафесіяналаў сваёй 
справы, шмат хто з якіх падзяляе 
маю пазіцыю. Лішняе таму пацвяр-
джэнне – наша з вамі гутарка якраз і 
пачалася з таго, што нехта з банка 
расказаў вам ананімна пра мяне, і 
вы знайшлі мяне ды звярнуліся па 
каментарый з першых вуснаў», – 
кажа Халецкі.

«Галоўны сродак шантажу 
– непрацягненне 

кантракта»
Інфармацыя пра тое, што 

ў «Беларусбанку» адбываюцца 
палітычна матываваныя кадра-
выя чысткі, трапіла ў СМI яшчэ ў 
сярэдзіне сакавіка. Адразу дзве не 
звязаныя паміж сабой крыніцы ў 
банку распавялі на ананімных умо-

вах падрабязнасці гэтых рэпрэсіўных 
захадаў.

Супрацоўнік банка Андрэй (імя 
зменена з меркаванняў бяспекі) 
кажа, што пачалося ўсё яшчэ напры-
канцы лета мінулага года, калі банк 
атрымаў ад сілавікоў спісы членаў 
ініцыятыўных груп альтэрнатыўных 
прэтэндэнтаў на прэзідэнцтва.

«Паколькі такіх людзей было 
шмат і сярод іх былі даволі знач-
ныя спецыялісты, то першая апе-
рацыя абмежавалася тым, што іх 
запрасілі ў падраздзяленне бяспекі 
і прапанавалі напісаць заяву пра 
звальненне па ўласным жаданні. 
Моцна тады не ціснулі, усё залежала 
ад самога чалавека. Наколькі я ведаю, 
тады напісала заяву пра звальненне 
толькі адна жанчына», – распавёў 
ён.

Паводле слоў супрацоўніцы банка 
Аксаны (імя зменена з меркаванняў 
бяспекі), пачынаючы з лета 2020 
года з’явіліся адразу некалькі спісаў 
работнікаў «Беларусбанка», да якіх у 
кіраўніцтва былі пытанні:

– члены ініцыятыўных груп 
прэтэндэнтаў на прэзідэнцтва (у 
асноўным гаворка пра ініцыятыўную 
групу Бабарыкі);

– удзельнікі акцый салідарнасці, 
якія ў жніўні выходзілі з плакатамі 
ўздоўж дарогі побач з банкам;

– супрацоўнікі, якія выйшлі 
са складу праўладнай грамадскай 
арганізацыі «Беларускі саюз жан-
чын»;

– тыя, хто выйшаў з прафсаюза.
Цягам восені людзей з гэтых 

спісаў выклікалі на размовы да 
кіраўніцтва.

«Праводзілі гутаркі, нагадва-
ючы пра тое, што мы працуем у 
дзяржаўным банку і тут няма месца 
для выказвання сваёй грамадзянскай 
пазіцыі. Добраахвотна-прымусова 
вярталі ў склад грамадскіх 
арганізацый (БСЖ, ФПБ, БРСМ). 
Галоўным сродкам шантажу было і 
застаецца непрацягненне кантрак-
та», – тлумачыць яна.

Спісы нядобранадзейных
Кадравыя чысткі актывізаваліся 

ўвесну. На гэты момант вядо-
мы імёны шасці работнікаў 

кіроўнага звяна, якіх прыбралі з 
«Беларусбанка» праз палітычныя 
матывы. Напрыклад, адзін з іх 
пазбавіўся працы таму, што быў 
затрыманы падчас чарговага маса-
вага «хапуну» і пакараны штрафам, 
а іншы нібыта дазволіў сабе «даволі 
смелыя выказванні» ў тэлефоннай 
размове, якая праслухоўвалася. Але 
толькі Максіма Халецкага менавіта 
звольнілі. У астатніх выпадках з 
менеджарамі проста не працягвалі 
працоўныя кантракты.

Выпадкі Халецкага і некаторых 
іншых работнікаў кіроўнага звяна 
мелі вялікі рэзананс у банку, кажа 
Аксана. Супрацоўнікі разумеюць, 
што іх звольнілі з палітычных 
матываў, і абураны такой 
несправядлівасцю. Колькі ўсяго 
людзей пазбавілася працы праз 
палітыку, не вядома. «Маштабы 
складана ацаніць», – прызнае 
Аксана. Андрэй кажа, што некалькі 
тыдняў таму пачаў фарміравацца 
агульны спіс «нядобранадзейных» 
працаўнікоў: «Хутчэй за ўсё, іх 
кар’ернае прасоўванне замарозяць 
або гэтых людзей проста будуць 
прыбіраць з банка».

Таксама ўвесну 2021 года ўвялі 
шэраг спецыяльных абмежаванняў 
для супрацоўнікаў «Беларусбанка».

«Цягам апошніх месяцаў увялі 
новае правіла: любы прыём, зваль-
ненне або змяненне ўмоў працы 
мусіць праходзіць праз супрацоўнікаў 
бяспекі банка. Таксама ўведзены 
абмежаванні для фота- і відэаздымак 
у канферэнц-пакоях», – кажа наш 
суразмоўца.

Шэраг абмежаванняў увялі на 
ўзроўні вусных загадаў. Напрыклад, 
не рэкамендуецца супрацоўнічаць 
з арганізацыямі, якія дзесьці 
засвяціліся ў сувязі з апошнімі 
палітычнымі падзеямі. Таксама, 
кажуць, ёсць чорны спіс СМІ, якім 
нельга даваць каментарыі і ў якіх 
нельга размяшчаць рэкламу.

«Большасць проста назірае»
Аксана кажа, што тых, хто 

падтрымлівае Аляксандра 
Лукашэнку, у банку зусім мала. Але 
непасрэдна ў пратэстах брала ўдзел 
толькі невялікая частка працаўнікоў.

«Большасць проста назірае. 
Яны, вядома, супраць таго, што 
адбываецца ў краіне, абураюцца 
дзеяннямі ўлад, але нічога не робяць. 
Актыўнічае невялікая частка 
супрацоўнікаў», – прызнае яна.

Андрэй распавёў, што ў жніўні 
2020 года работнікі «Беларусбанка» 
стварылі петыцыю на адрас 
старшыні банка з патрабаваннем 
выступіць супраць гвалту.

«Вельмі шмат людзей з роз-
ных падраздзяленняў падпісаліся 
пад гэтым. Кіраўніцтва не пры-
няло гэтай петыцыі, не прыняло 
людзей. Петыцыю пераадрасавалі 
прафсаюзнай лідарцы Асмалоўскай. 
Яна паабяцала, што будзе ней-
кая агульная заява ад прафсаюза 
банкаўскіх работнікаў (я ведаю, што 
аналагічныя петыцыі ствараліся ў 
шэрагу іншых банкаў – напрыклад, 
Нацбанку, «Белаграпрамбанку»), але 
ўсё засталося на ўзроўні абяцанняў», 
– кажа ён.

Потым на тых, хто ініцыяваў 
гэтую петыцыю і актыўна збіраў 
подпісы, пачалі ціснуць: або стваралі 
такія ўмовы працы, каб чалавек сам 
сышоў, або проста не працягвалі 
кантракт.

                        ***
Яшчэ ў сакавіку быў накіраваны 

у прэс-службу «Беларус-банка» 
запыт з просьбай пракаментаваць 
інфармацыю пра палітычна матыва-
ваныя кадравыя чысткі, але адказу 
пакуль няма.

Ігар Ільяш.
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Сергей ЗИКРАЦКИЙ:

«Можно будет издеваться  
над людьми как угодно,  

и об этом никто не узнает»
Известный юрист о новых законах и переезде в Вильнюс

Сергея я помню с совсем дру-
гих времен: когда он с ассистента-
ми защищал чуть ли не каждую 
первую редакцию СМИ в Минске 
(нашу тоже) и шутил: мол, если в 
Беларуси заблокировали медиа – 
значит, оно пишет правду.

На данный момент я уже 
несколько месяцев вынужденно 
живу в Киеве, Сергей – в Вильнюсе. 
Мы созваниваемся в зуме – у нас 
обоих на фоне одинаковые беже-
вые стены арендных квартир. 
Перед интервью Сергей говорит, 
что его оставили «за главного» с 
детьми – он растит двух маленьких 
дочек. На протяжении всего разго-
вора Сергей отчаянно просит их не 
шуметь и, когда начинает расска-
зывать про избиения и Окрестина, 
понижает голос до шепота – чтобы 
дети не слышали, о чем говорит 
папа.

«Я не успел попрощаться со 
всеми клиентами – не смог 

попасть к ним в тюрьму»
– Сергей, хочу начать с акту-

ального: почему вы решили уехать 
в Литву? Это было исключитель-
но ваше решение или вам намек-
нули, что оставаться в Беларуси 
небезопасно?

– Никаких намеков не было, 
ничего прямо не говорило о том, 
что мне угрожает опасность. Я не 
думал, что меня могут схватить 
и посадить в тюрьму, но сейчас в 
Беларуси в целом не самый луч-
ший психологический климат. 
Лично у меня нервы крепкие, но 
моя семья очень сильно пережива-
ла из-за ситуации. Начиная с авгу-
ста разговоры об отъезде велись 
постоянно, с очень завидной регу-
лярностью – раз в неделю где-то. 
Особенно остро поднимался этот 
вопрос, когда во время очередного 
обыска у клиента меня из кварти-
ры выпихивали. Но пока у меня 
была адвокатская лицензия, я все-
рьез отъезд не рассматривал, так 
как не чувствовал, что есть угроза. 
Если бы ко мне пришли с обыском 
или появились другие «звоночки», 
конечно, я собрал бы чемоданы, но 
таких поводов не было. А потом 
у меня забрали лицензию – мой 
способ влияния на ситуацию. К 
тому же я понимал, что работать 
в Беларуси после потери лицензии 
будет сложно, поэтому мы реши-
лись на переезд.

Мы приехали в Литву не на 
две недели точно. Не вернемся 
в Беларусь, пока не поймем, что 
сможем жить в этой стране нор-
мальной жизнью. Пока там просто 
так хватают людей на улице, про-

сто так отбирают бизнес… Мы не 
видим смысла жить в такой стране 
сегодня.

Сейчас у меня есть лицензия на 
оказание юридических услуг, она 
дает мне право работать с юри-
дическими лицами и не дает пра-
ва оказывать услуги физическим 
лицам и ходить в суды. По сути, 
у меня сейчас есть право исклю-
чительно на консультирование, а 
его можно осуществлять и дис-
танционно. Поэтому я попробую 
продолжить работу с белорусски-
ми клиентами, но физически буду 
находиться в Литве.

– Чем, кроме консультирования 
белорусов, планируете заниматься? 
Когда появилась новость о вашем 
переезде, посыпались вопросы: а 
не станете ли вы работать с офисом 
Тихановской (на момент публи-
кации текста Сергей уже публич-
но назван сотрудником команды 
Светланы. – Прим.KYKY).

– Скажу так: не исключаю, что 
буду сотрудничать с одной из бело-
русских инициатив, – я открыт для 
диалога с любыми людьми, кото-
рые работают на благо Беларуси 
(смеется). У меня уже есть предло-
жения по сотрудничеству, но я не 
хочу сейчас раскрывать все секре-
ты. Действительно буду работать в 
Литве над конкретным проектом, 
который напрямую связан с бело-
русами, и, конечно, вы знаете этот 
проект. Просто сейчас я сижу на 
самоизоляции и решаю бытовые 
вопросы, вот как все улажу, тогда и 
расскажу про работу.

– Что-то мне подсказывает, что 
речь про BYPOL…

– Давайте подождем, скоро всё 
станет известно.

– Другой адвокат говорил мне, 
что самое сложное в отъезде из 
страны – мысль «а что будет с 
клиентами?». Согласны с ним?

– Я тоже об этом думал. Пока 
был адвокатом, меня этот вопрос 
сильно волновал. Наверное, мне 
не хотелось уезжать именно пото-
му, что у меня были внутренние 
обязательства перед моими кли-
ентами. Одно из основных пре-
имуществ адвокатской лицензии 
– возможность зайти в СИЗО. Да, 
я защищал людей, но наибольшее 
удовлетворение в моей работе мне 
приносили именно походы к кли-
ентам в СИЗО. Я понимал, что для 
них наше общение очень важно, 
поэтому у меня действительно не 
было возможности уехать. Но, ког-
да лицензию забрали, я потерял 
клиентов как людей, которых могу 
поддерживать, – у меня больше нет 
возможности зайти в СИЗО.

Мои клиенты – все взрослые 
люди, которые прекрасно понима-
ют, в какой стране живут. Они были 
готовы к тому, что меня отстранят 
от работы, но попрощаться я успел 
не со всеми, события разворачива-
лись очень быстро.

Когда 24 марта я не прошел 
аттестацию, думал, что у меня есть 
еще месяц, чтобы закрыть все дела, 
– примерно такой срок давали 
другим адвокатам. Но уже вече-
ром 29 марта мне сообщили, что 
рассмотрение вопроса об исклю-
чении меня из коллегии адвока-
тов назначено на 31-е. То есть у 
меня был всего день, чтобы схо-
дить к клиентам. К сожалению, я 
успел попасть всего к двоим – к 
[программному директору «Пресс-
клуба»] Алле Шарко и [адвокату] 

Максиму Знаку, потому что они 
содержатся в Минске. Я сказал, что 
прихожу к ним в СИЗО в послед-
ний раз, а потом мы встретимся 
уже на свободе. [Журналистка] 
Екатерина Бахвалова узнала об 
этом уже от другого адвоката – так 
как она находится в Жодино, я не 
успел до нее доехать, о чем очень 
сожалею. Еще не успел написать ей 
письмо, но обязательно это сделаю. 
А пока передаю ей приветы через 
других адвокатов.

«Когда меня выпихивали  
из квартиры, я был 

вынужден писать супруге 
каждые 15 минут»

– Когда вы осознали, что 
в Беларуси начался правовой 
дефолт и правила игры измени-
лись?

– Он начался еще до выборов, 
когда стали формироваться изби-
рательные комиссии, в которые 
назначались люди, согласные «пра-
вильно» считать голоса. Вместе с 
инициативными группами мы 
пытались обжаловать решения 
формирования этих комиссий, но 
нас абсолютно не слушали. Тогда 
же мне впервые не дали сфото-
графировать материалы дела – до 
июня 2020-го такого ни разу не 
было в моей практике. А даль-
ше всё пошло по накатанной. Мы 
постоянно задавались вопросом: 
где же дно? А дна всё не было, 
с каждым последующим кейсом 
ситуация только усугублялась.

События августа – полная жесть, 
к которой мы все были абсолютно 
не готовы. Многие мои клиенты 

прошли через Окрестина, где над 
ними издевались, чуть не сделали 
их инвалидами. Там же 11 августа 
оказалась моя хорошая знакомая, 
друг нашей семьи, – причем попа-
ла туда, как и многие, совершен-
но случайно. Эта женщина больна 
диабетом, поэтому ей был нужен 
инсулин. Мне удалось попасть 
на Окрестина, но там мне сказа-
ли: мол, хотите – оставляйте свой 
инсулин, но мы не уверены, что 
передадим. Описать чувство беспо-
мощности от этой ситуации слож-
но. Это сейчас я понимаю, поче-
му не было списков задержанных, 
почему знакомую задержали около 
одного РУВД, а оформили в дру-
гом, но тогда у меня был шок. Этот 
случай сильно задел меня, потому 
что касался близкого мне человека.

Свидетели в балаклавах, судьи, 
которые выносят абсурдные реше-
ния, невозможность ознакомиться 
с материалами дела – всё это было 
дальше. Ты бьешься головой о сте-
ну, ломишься в закрытые двери, 
но ничего не получается. Сначала 
было очень сложно, но потом у 
меня выработался иммунитет. Я 
часто знал, какое решение вынесет 
судья, и делал свою работу, чтобы 
показать ему: решение неправомер-
но. В какой-то момент это стало 
делом принципа.

Я преследовал несколько целей, 
участвуя во всем известных про-
цессах. Первая – это, конечно, 
показать клиенту, что адвокат 
сделал всё, чтобы его освободить. 
Вторая – донести до судей, что им 
придется заключать сделку с сове-
стью, ведь они будут понимать, что 
вынесенный ими приговор неспра-
ведлив.

Когда есть только показания 
свидетелей в балаклавах, судье 
намного проще назначить 15 суток. 
А когда приходит адвокат и раз-
бивает эти доказательства, судья, 
вынося сутки, вынужден пересту-
пать через себя.

– Вы когда-нибудь лично зада-
вали судьям вопрос, почему они 
это делают?

– Я, к счастью, не знаком с 
судьями, поэтому мне неизвестны 
и непонятны их мотивы. Какая бы 
ситуация у тебя ни была – мате-
риальная, семейная, любая другая, 
– если ты идешь в судьи и даешь 
клятву выносить решение по зако-
ну, так и делай! А если не можешь – 
сдавай все свои квартиры, деньги и 
полномочия и подавай в отставку, 
но оставайся с чистой совестью. У 
меня же тоже есть и семья, и кре-
диты.

Многие приговоры сейчас 
пишутся не в кабинетах судей, поэ-
тому известны еще до того, как 
судья уйдет в совещательную ком-
нату. Мне абсолютно не понятно, 
почему эти приговоры оформля-
ются – судей же просто использу-
ют. Мы не знаем, кто конкретно из 
МВД стряпает дела и фальсифици-
рует доказательства – этих людей 
пытаются раскрыть, на часто они 
не очевидны изначально. Но судьи 
не сидят в балаклавах, их име-
на и фамилии всем известны. Их 
просто используют, подкидывая 
очередной абсурдный приговор. 
Почему судьи этого не понимают 
и продолжают выносить эти реше-
ния?.. Мне не понятно, как после 
этого они могут смотреть в глаза 
своим родственникам, друзьям и 
даже соседям.

– Наверное, как раз поэто-
му белорусский «сенат» одобрил 
законопроект, который разре-
шает в том числе судьям менять 
внешность.

– Сейчас если не все, то боль-
шинство законов принимаются 
для того, чтобы упросить жизнь 
режиму. Однако имена большин-
ства судей, которые выносили 
неправомерные приговоры, нам 
уже известны.

– Вы известны как адвокат, 
который если не в дверь, то в окно 
зайдет, чтобы попасть к клиенту. 
Скажите, была ситуация, когда 
вам было страшно?

– Вы знаете, не было – я всегда 
знал, что действую по закону, хотя 
и был морально готов к задержа-
нию. У меня была цель – защи-
тить клиента, поэтому если не 
пускают – надо ломиться, кричать 
и не уходить, даже если от тебя 
этого требуют. Хотите с примене-
нием силы? Давайте, но тогда вы 
нарушите закон. Когда начинаешь 
действовать так сильно, в какой-то 
мере это «их» останавливает. Когда 
к Алле Шарко пришли с обыском 
из ДФР, мы с журналистами сто-
яли в подъезде. Приехала мили-
ция, всех попросили спуститься 
вниз для проверки документов. 
Репортеры ушли, я же сказал, что 
никуда не пойду, потому что у меня 
есть право дожидаться клиента: 
«Хотите проверить документы? 
Вот мой паспорт, идите переписы-
вайте и оформляйте, мне с вами 
идти необязательно». Мальчики-

До 2020 года адвокат Сергей Зикрацкий, занимавший-
ся делами по авторским правам и интеллектуальной 
собственности, говорил, что не будет вести уголов-
ные дела. Но прошлым летом он публично поддержал 
Виктора Бабарико, а спустя несколько месяцев прак-
тически все «дела» в стране превратились в уголовные. 
Сергей защищал журналистов, которых судили по поли-
тическим мотивам, из-за чего весной 2021-го потерял 
свою адвокатскую лицензию и уехал в Литву. Я погово-
рила с Сергеем, пока он отбывал карантин в Вильнюсе, 
еще не зная, что через пару дней Тихановская объявит 
его своим представителем «по правовым вопросам».
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СлЫШАлИ?

милиционеры опешили, но это сра-
ботало.

– Представляю, что вам сказа-
ли дома после этого.

– Это отдельная история (сме-
ется). Когда меня выпихивали из 
квартиры, у супруги был сильный 
стресс, поэтому я был вынужден 
писать ей каждые 15 минут, что со 
мной все хорошо.

Самое страшное в новом 
законе об адвокатуре

– Очевидно, ситуация с адво-
катами в Беларуси патовая. Месяц 
назад вы говорили, что адвокату-
ра может стать полностью под-
контрольна Минюсту – уже сей-
час почти принят закон, который 
означает ликвидацию адвокат-
ских бюро. Что нас ждет дальше?

– Мы можем оказаться в ситу-
ации, когда не останется адвока-
тов. Я говорю о тех защитниках, 
которым клиенты могут доверять, 
– а таких в Беларуси уже немного. 
Часть адвокатов, которым я верю, 
потеряла лицензии, еще часть не 
видит себя в белорусской адвокату-
ре, поэтому намерена сдать лицен-
зию, когда этот закон вступит в 
силу. Я боюсь момента, когда ко 
мне обратятся с просьбой най-
ти адвоката, а я никого не най-
ду, потому что все будут заняты. 
Конечно, при этом появится 100 
новых адвокатов. Скорее всего, это 
будут выходцы из прокуроров, сле-
дователей и судей, которым я апри-
ори не смогу доверять, потому что 
они из системы. И я не буду знать, 
насколько они честны, есть ли у 
них желание сделать всё, чтобы 
защитить интересы клиентов.

Я проецирую ситуацию на себя 
– у меня ведь тоже были заключе-
ны договоры с адвокатами, кото-
рых моя супруга знала. Изначально 
была договоренность с [членом КС, 
юристом] Мишей Кирилюком, но 
его лишили лицензии, следующий 
мой адвокат сам ушел из адвока-
туры. Как-то супруга сказала мне: 
«Если тебя задержат, кто будет тво-
им защитником? Кто будет ходить 
к тебе в СИЗО? Я смогу верить 
этому человеку, если он скажет, что 
тебя за решеткой не избивают?» 
Это очень страшная ситуация, ког-
да ты не знаешь, можно ли дове-
рять адвокату. И я боюсь, что мы 
можем в ней оказаться.

Реальный кейс: адвокат сообщил 
СМИ, что к его клиенту сотрудни-
ками правоохранительных органов 
применялась физическая сила, и 
адвокатура возбудила в отношении 
этого защитника дисциплинарное 
производство.

Если в итоге адвоката накажут, 
потому что он рассказал о наси-
лии со стороны силовиков, – мож-
но будет ставить крест на адвока-
туре и всей системе правосудия. 
Ведь все адвокаты начнут бояться 
об этом говорить, и тогда можно 
будет издеваться над людьми как 
угодно, и об этом никто не узнает.

Я не знаю, правдив ли мой 
прогноз, может ли быть хуже. 
Наверное, может, просто сейчас мы 
не в состоянии себе это предста-
вить, наша психика не способна на 
подобное. Ведь нам часто кажется, 
что хуже и абсурднее уже ниче-
го не придумаешь, но наступает 
новый день – и происходит что-то 
«еще более невероятное».

Мне кажется, мы всё ближе 
подбираемся к режиму Северной 
Кореи. Самый большой ужас ново-
го закона об адвокатуре в том, что 
он позволяет устраивать фильтр 
уже на этапе стажировки адвока-
тов. Если закон примут, все стаже-
ры должны будут согласовываться 
с Министерством юстиции, и есть 
большая вероятность, что Минюст 
будет пропускать только идеоло-
гически выверенных людей. Такие 
адвокаты будут делать вид, что 
защищают людей, хотя никакой 
защиты осуществлять на самом 
деле не будут. И самое главное – 
у родственников заключенных не 
останется возможности узнавать, 
что реально происходит в СИЗО.

– Раз мы заговорили о СИЗО, 
можете рассказать, что сейчас 
происходит в белорусских тюрь-

мах и изоляторах? Особенно 
интересно, что означает тренд 
наделять политзаключенных ста-
тусом «склонный к экстремизму»?

– Мою Екатерину Бахвалову 
признали склонной к экстремиз-
му, но пока не ясно, насколько 
это изменило ее жизнь в тюрьме. 
Мы не успели обсудить с ней этот 
вопрос. Вроде бы камера помеча-
ется каким-то особым образом, и в 
самой камере определяется место, 
где обязан находиться заключен-
ный во время проверок надзирате-
лей. Это всё, что я пока знаю.

Если говорить про ситуацию в 
СИЗО, в Жодино бытовые усло-
вия лучше, чем на Володарке. Я от 
клиентов слышал даже про горя-
чую воду в камерах, чего точно 
нет в минском СИЗО. При этом 
на Володарке психологически про-
ще. В Жодино более жесткие над-
зиратели, и там по большей части 
сидят реальные преступники, что 
неприятно. Когда же я общаюсь 
с коллегами, возникает ощуще-
ние, что большинство заключен-
ных на Володарке – политические. 
Они друг друга поддерживают и 
защищают. Но условия в Минске 
ужасны: нет горячей воды, в каме-
рах плесень, маленькие окна где-то 
под трехметровым потолком, через 
которые свет почти не пробивает-
ся, при этом бегают мыши, крысы 
и тараканы.

Чтобы вернуть 
независимость 

белорусским судам, 
понадобится две недели
– Возвращаясь к теме дна, кото-

рое пробивает судебная система: 
когда была жива тема поправок 
в белорусскую Конституцию, сто-
ронники «власти» предлагали 
ввести суд присяжных. Как дума-
ете, если поправки примут, ситуа-
ция может измениться?

– Сегодня «власти» необходим 
контроль над решениями, которые 
выносят суды. И когда это дела-
ет один судья, контроль обеспе-
чить намного проще. Поэтому я 
не думаю, что в принципе будет 
введен суд присяжных, а если это 
и случится, то станет очередной 
бутафорией. Основные дела, свя-
занные с политическими событи-
ями, будут и дальше рассматри-
ваться единолично проверенными 
судьями. Едва ли это хоть как-то 
повлияет на ситуацию в целом.

– Именно Конституция, кото-
рую приняли в 1996-м, и сделала 
нашу судебную систему зависи-
мой, когда президенту дали право 
назначать судей. Если мы возвра-
тим Конституцию образца 1994 
года, проблема судов решится?

– Я не считаю, что Конституция, 
принятая в 1996-м, легитимна – 
протянули проект, который был 
выгоден той власти, вот и всё. 
Демократии, которой нет сейчас, 
не было уже тогда. Просто в 1990-
е у Лукашенко было больше сто-
ронников, поэтому обществу не 
казалось, что происходит что-то 
страшное. Была видимость демо-
кратии. Конечно, когда президент 
имеет право назначать судей, мы 
не можем говорить о независимо-
сти судебной системы.

Поэтом у, естественно, 
Конституция образца 1994 года 
лучше, чем то, что мы имеем сей-
час. И я за то, чтобы ее вернули. 
Основной вопрос реформы судеб-
ной системы сегодня – это неза-
висимость судей. Если мы этого 
добьемся – без разницы, сколько 
у нас будет способов и механиз-
мов, чтобы обжаловать пригово-
ры. Без разницы, будет ли судья 
сидеть в каждом сельсовете или в 
стране будет всего шесть судов, всё 
это непринципиально. Это лишь 
вопрос удобства и денег. Основное 
– независимость. А этот вопрос 
решается урегулированием меха-
низма, кто назначает и снимает 
судей, исключая возможность дав-
ления на них.

– Кем должны назначаться 
судьи?

– Например, парламентом, или 
некой коллегией выборщиков, или 

даже самими судьями. Вариантов 
много, не могу сказать, что есть 
некая идеальная универсальная 
система. Однако судей точно не 
должен назначать президент.

В Беларуси однозначно нужно 
менять судебную систему. И пер-
вое, что нужно сделать, – отстра-
нить тех, кто участвовал в поли-
тических процессах. Думаю, из 10 
белорусских судей таких будет 2–3 
человека, то есть 7–8 судей себя 
не запятнали и, вероятно, могут 
и дальше достойно работать. 
Увольнение всех сразу исключено, 
как минимум мы не сможем тут же 
назначить новых судей.

Какой смысл люстрировать 
судей, которые не участвовали в 
политических делах и ничего неза-
конного не делали? Тот факт, что 
они оставались в судебной систе-
ме, когда там творился произвол, 
еще не делает людей недостойны-
ми. Сегодня мы точно знаем, какие 
судьи виновны, в этом прелесть 
судебной системы, в отличие от 
МВД и других. Мы можем четко 
проследить, в каких делах участво-
вал судья, какие решения он выно-
сил. Так что отсеять виновных не 
проблема. И когда останутся лишь 
достойные, всё будет хорошо. 

Поймите: нам прямо сейчас не 
нужна глобальная реформа судеб-
ной системы. Достаточно изменить 
ее только в части независимо-
сти судей, а это как раз решается 
увольнениями. Ведь те, кто оста-
нется, будут понимать: за непра-
восудные решения их тоже уво-
лят. Остальное – мелочи, которые 
можно отложить на год, а то и на 
пять лет.

– Сколько на это потребуется 
времени?

– Думаю, недели две. Этого вре-
мени будет достаточно, чтобы уво-
лить тех судей, которые себя запят-
нали, и дать возможность работать 
честным судьям.

– А что делать с коллегиями 
адвокатов?

– То, что и с судами, – дать им 
независимость. Сегодня коллегии 
адвокатов, по сути, являются фили-
алами Минюста. Жалкие попыт-
ки некоторых адвокатов испра-
вить эту ситуацию заканчиваются 
лишением их лицензий. Возможно, 
это было не очень заметно, но вме-
сте со мной не прошли аттеста-
цию еще два адвоката, которые до 
этого входили в дисциплинарную 
комиссию коллегии. Они отказа-
лись исключать Мишу Кирилюка, 
попытались быть справедливыми 
и поплатились за это. Но это не 
значит, что как институт коллегия 
не нужна, это не так – адвокатам 
нужен орган самоуправления.

– Вы вернетесь в Беларусь 
через две недели «чистки» в бело-
русских судах и реанимируете 
свою адвокатскую карьеру?

– Точно вернусь (смеется), и 
надеюсь, что очень скоро. А как 
мне будут возвращать мою адво-
катскую лицензию – уже не моя 
проблема, а тех, кто у меня ее 
забрал. Думаю, когда ситуация 
изменится, у меня будет достаточ-
но предложений о работе. И если 
поступит предложение вернуться 
в адвокатуру, его сделают одновре-
менно с механизмом, как меня в 
эту адвокатуру будут возвращать.

– Сергей, я не спросила самое 
главное: как вы?

– Вы знаете, хорошо – нако-
нец у меня случился реальный 
отпуск. Начиная с июля я рабо-
тал в очень жестком режиме. С 
августа по октябрь мы не выле-
зали из судов, а в ноябре-дека-
бре репрессии только усилились. 
Психологически было сложно 
всё это переживать, я постоян-
но находился в напряжении. И 
только когда меня 31 марта лиши-
ли лицензии, я, честно говоря, 
выдохнул. Понял, что появилась 
возможность отдохнуть, хотя это 
может быть несправедливо по 
отношению к тем, кто остался 
на поле боя. Сейчас я провожу в 
Вильнюсе 10-дневный карантин 
вместе со своей семьей. И это 
фактически отпуск, которого я и 
мои родные ждали очень долго.

ирина МихнО.

На Чернобыльской АЭС 
зафиксировали опасные ядерные 

реакции
Ученые зафиксировали ядер-

ные реакции, происходящие под 
новым саркофагом «Укрытие-2» 
(проект «Новый безопасный 
конфайнмент» (НБК)), кото-
рый изолирует разрушенный 
реактор Чернобыльской АЭС. 
Потенциальную опасность пред-
ставляет собой захороненная ура-
новая топливная масса, и иссле-
дователи пытаются установить, 
прекратятся ли реакции сами по 
себе или же потребуются срочные 
меры. Об этом сообщается в ста-
тье, опубликованной в журнале 
Science.

По словам Анатолия 
Дорошенко из Института про-
блем безопасности атомных элек-
тростанций, датчики отслежива-
ют растущее количество нейтро-
нов, указывающее на протека-
ние реакций ядерного деления. 
Специалисты не могут исключить 
новую аварию, однако поток ней-
тронов растет медленно, и может 
пройти несколько лет, прежде чем 
реализуется худший сценарий. За 
это время ученые надеются при-
думать меры противодействия 
угрозе.

26 апреля 1986 года, когда часть 
активной зоны реактора 4-го блока 
расплавилась, урановые топлив-
ные стержни, их циркониевая обо-
лочка, графитовые регулирующие 
стержни и песок, применявшийся 
для тушения пожара, образовали 
кориум – лавоподобный топливо-
содержащий материал (ТСМ), или 
«ядерную лаву». Он протек в под-
вальные помещения реакторного 
зала, где застыл, образовав «слоно-
вью ногу» – чрезвычайно радиоак-

тивную массу, присутствие рядом с 
которой в течение 10 минут может 
оказаться смертельным. В целом 
чернобыльский кориум содержит 
170 тонн радиоактивного урана, 
однако со временем радиоактив-
ность уменьшается.

Проблема заключается в том, 
что первое изоляционное соору-
жение, называемое «Укрытием», 
позволяло дождевой воде про-
сачиваться внутрь. Вода замед-
ляет нейтроны, повышая веро-
ятность их взаимодействия с 
ядрами урана, что приводило к 
резкому увеличению потока ней-
тронов в результате распада. С 
этим поначалу справлялись, рас-
пыляя нитрат гадолиния, погло-
щающий нейтроны, однако спрей 
не мог проникнуть в подвальные 
помещения. Считалось, что НБК 
стабилизирует ситуацию, но в 
некоторых местах поток нейтро-
нов все равно продолжил расти. 
Например, в помещении 305/2, где 

под завалами похоронены тонны 
ТСМ, поток нейтронов увеличил-
ся вдвое за четыре года.

Модели показали, что рост 
радиоактивности связан с высы-
ханием ТСМ, которое парадок-
сальным образом увеличивает 
вероятность поглощения ядра-
ми урана свободных нейтронов. 
Специалисты опасаются, что реак-
ция деления ускорится экспонен-
циально, что приведет к некон-
тролируемому высвобождению 
ядерной энергии. Это грозит обру-
шением «Укрытия» и заполнением 
пространства под конфайнментом 
радиоактивной пылью.

Одна из идей состоит в том, 
чтобы создать робота, который 
сможет выдерживать интенсивное 
излучение достаточно долго, что-
бы просверлить отверстия в ТСМ 
и вставить баллоны с бором, кото-
рые будут поглощать свободные 
нейтроны.

(Lenta.ru)

ПРОГНОЗ

Их НРАВЫ

Ученые оценили риск космической войны между 
Россией, США и Китаем

Профессор учебной программы 
по вопросам мира, войны и обороны 
Университета Северной Каролины 
Марк Губруд считает, что создание 
космических войск ведущими миро-
выми державами наряду с возникно-
вением термина «война в космосе» 
говорит о том, что подобие войны 
в космосе происходит уже сейчас. 
Он напомнил о случаях глушения 
спутниковой связи, лазерного осле-
пления спутников для фотосъемки 
и зондирования систем на предмет 
их возможного взлома.

Губруд уверен: если подобные вме-
шательства будут продолжаться, а сто-
роны станут развивать свои навыки, 
усиления напряженности не избежать.

«Риск резкой эскалации стано-
вится серьезной угрозой для ядерной 
стабильности, поскольку основными 
противоборствующими державами 
почти наверняка будут США, Россия 
и Китай», – заявил он, подчеркнув, 
что конфликт вряд ли произойдет, 

поскольку стороны понимают опас-
ность его последствий.

В свою очередь доцент кафедры 
стратегии и безопасности Школы 
перспективных исследований ави-
ации и космонавтики ВВС США 
Венди Уитман Кобб заявила, что 
не верит в неизбежность конфлик-
та, поскольку о космической войне 
аналитики заговорили еще в 1960-
х годах. Она отметила, что нападе-
ние одной страны на чужой спутник 
является беспроигрышным вариан-
том для заинтересованных сторон.

«Чтобы вывести из строя 
спутник, через который проходят 
финансовые транзакции и ключевые 
коммуникации, достаточно одно-
го фрагмента космического мусора. 
Неисправный спутник может при-
вести к тяжелым экономическим 
последствиям не только в одной 
стране», – добавила она.

Профессор по вопросам наци-
ональной безопасности в Военно-

морском колледже в США Джоан 
Джонсон-Фриз отметила: сейчас всё 
чаще ведутся разговоры о том, что 
космос превращается в площадку 
выяснения международных отно-
шений, поэтому некоторые кру-
ги считают, что США не должны 
отставать в вопросах космического 
вооружения.

«Я считаю, что без использования 
«космической дипломатии» существует 
явная опасность того, что пророчество 
о войне исполнится», – подытожила она, 
подчеркнув, что хотела бы, чтобы адми-
нистрация Джо Байдена предприняла 
серьезные усилия в области «космиче-
ской дипломатии», особенно в направ-
лении мер транспарентности и укрепле-
ния доверия.

Ранее в России объяснили рост 
космический активности в текущем 
году тенденцией создавать орби-
тальные группировки по несколько 
сотен спутников.

(Lenta.ru)

Принц Гарри сравнил жизнь в королевской семье  
с зоопарком

Принц Гарри в разговоре с 
актером Дексом Шепардом, веду-
щим подкаст Armchair Expert, 
рассказал о жизни в королевской 
семье, сравнив ее с пребыванием в 
зоопарке. Его слова передает CNN.

По словам принца, британ-
ская пресса делает всё возможное 
для того, чтобы жизнь в королев-
ской семье была чем-то средним 
между нахождением животного 
в зоопарке и бытованием главно-
го героя фильма «Шоу Трумэна», 
который не понимает, что живет 
внутри огромного телепроекта, 
где каждый его шаг записыва-
ется.

Также герцог Сассекский рас-
сказал, какую травму может нане-
сти воспитание в семье монархов. 
Как заметил принц, он испытал 
много боли, как и его родители. 
Поэтому собирается прервать этот 

цикл и не доставлять аналогичных 
страданий своим детям.

«В любом случае на генети-
ческом уровне передается много 
боли. И поэтому мы, родители, 
должны сделать всё, что в наших 
силах, и сказать ребенку: «Ты зна-
ешь, что случилось со мной, а я 

буду следить, чтобы подобного не 
произошло в твоей жизни», – под-
черкнул Гарри.

Кроме того, он отметил, что 
долгое время проходил через вну-
треннюю борьбу, выполняя работу 
члена королевской семьи. Гарри 
подчеркнул, что ему не нужна 
была эта работа, он не хотел зани-
маться чем-то подобным.

«Посмотрите, что такая 
жизнь сделала с моей мамой», – 
добавил принц.

Ранее Гарри написал предисло-
вие к книге «Больница у холма», в 
котором эмоционально высказал-
ся о гибели своей матери, прин-
цессы Дианы. Он поделился сво-
ей болью по поводу утраты леди 
Ди, однако читатели британского 
издания Daily Mail разозлились на 
члена монаршей семьи.

(News.ru)
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Р О З Г А Л А С

РЭПРЭСІІ ПРОТЕСТ

Суддзя Таццяна Матыль
 адправіла Анатоля Лябедзьку за краты 

на 30 сутак
З А Я В Л Е Н И Е

Политсовета Объединенной 
гражданской партии

Судьи и сотрудники силовых структур, 
прекратите участвовать в насилии над правдой и людьми!

Бывшим директорам 
сахарных заводов грозит 

до 15 лет лишения свободы
В ближайшее время так называемое «сахарное дело» должны передать 

в Генеральную прокуратуру для направления в суд.

Олег СЛИЖЕВСКИЙ:
«Проект закона о политических 

партиях согласовывается 
с заинтересованными 

структурами…»
«Народная Воля» поинтересовалась у министра 

юстиции, как идет работа над документом и когда 
планируется завершить анонсированную 
перерегистрацию политических структур.

«А на выхадзе – пшык...»
Як беларускія балельшчыкі адрэагавалі на адмену этапу 

Кубка свету па біятлоне ў Мінску

Былы старшыня Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі Анатоль 
Лябедзька атрымаў 30 сутак арыш-
ту за «ўдзел у несанкцыянаваным 
мерапрыемстве». Такі вердыкт 
вынесла 17 мая суддзя Маскоўскага 
раёна Мінска Таццяна Матыль.

Анатоля Лябедзьку затрымалі 14 
мая каля будынка суда Кастрычніцкага 
раёна. Там у гэты дзень пачаўся суд 
над групай студэнцкіх актывістаў. Іх 
абвінавачваюць у арганізацыі акцый 
пратэсту ў сталічным студэнцкім 
асяроддзі пасля сфальсіфікаваных 
выбараў прэзідэнта Рэспублікі 
Беларусь у жніўні 2020 года.

На лаву падсудных трапілі 12 чала-
век. Сярод іх студэнты розных ВНУ 
Мінска, актывістка «Маладзёжнага 

блока» Алана Гебрэмарыям 
і выкладчыца БДУІР Вольга 
Філатчанкава, якая ўдзельнічала ў 
страйку супрацоўнікаў універсітэта і 
была адной з удзельніц відэазвароту 
да беларусаў супраць гвалту. Усе 
яны знаходзяцца пад вартай з 12 
лістапада 2020 года і прызнаны бела-
рускай праваабарончай супольнас-
цю палітвязнямі.

Да будынка суда 14 мая прыйшло 
шмат людзей. Сваякоў (па двое на 
кожнага абвінавачанага) прапусцілі 
ў памяшканне за некалькі хвілін да 
пачатку працэсу. У залу ўвайшло 
каля 25 чалавек, яшчэ пры-
кладна 40 засталіся ў калідоры. 
Журналісты незалежных сродкаў 
масавай інфармацыі некалькі разоў 

звярталіся з просьбай даць ім магчы-
масць выканаць свае прафесійныя 
абавязкі, аднак у залу суда нікога з 
іх не прапусцілі.

У хуткім часе супрацоўнікі 
АМАПа, якія дзяжурылі каля суда, 
пачалі затрымліваць некаторых 
студэнтаў і прадстаўнікоў грамадскіх 
і палітычных арганізацый, 
якія прыйшлі падтрымаць 
абвінавачаных, але не трапілі на 
працэс. Акрамя Анатоля Лябедзькі 
былі затрыманы журналістка TUT.
BY Любоў Каспяровіч, студэнт-
ка БДУІР Ксенія Аляшко, студэн-
ты БДУ Савелій Дубовік, Вольга 
Вайтовіч, Віктар Палтаржыцкі, 
Міраслава Булгакава, а таксама 
Любоў Дашчынская.

Режим оказался как во внешней, так и во вну-
тренней изоляции, и основной инструмент, позволя-
ющий сохранить иллюзию его власти, – это насилие.

Схвачены Анатолий Лебедько (экс-лидер ОГП), 
Владимир Шанцев (лидер Могилевской областной 
организации), фабрикуется административное дело 
на Николая Уласевича (лидера Гродненской област-
ной организации)…

За решетку на длительные сроки уже брошены 
заместитель председателя Объединенной граждан-
ской партии Александр Кабанов, члены Политсовета 
Леонид Судаленко и Сергей Ольшевский, член 
Национального комитета Владимир Непомнящих.

Многие лидеры и активисты отсидели админи-
стративные аресты, получили неподъемные штра-
фы… В отношении председателя Объединенной 
гражданской партии Николая Козлова продолжает-
ся «расследование» политически мотивированного 
уголовного дела.

Вместо верховенства права действует провозгла-
шенный «принцип»: «бывают времена, когда не до 
закона». Нет ни состязательности процесса, ни неза-
висимости судей. Судьи намеренно закрывают глаза 
на очевидную абсурдность обвинений, пренебрегая 
доказательствами защиты, принимают несправед-
ливые решения, тем самым поощряют беспредел и 
продолжение репрессий. На таком шатком основа-
нии, как насилие и тирания (игнорирование зако-
нов), ни один режим долго не продержится.

Мы требуем, чтобы сотрудники силовых струк-
тур прекратили преступную практику произволь-
ных задержаний, фабрикации политически мотиви-
рованных административных и уголовных дел.

Мы призываем судей и сотрудников силовых 
структур вернуться в правовое поле, остановить 
бессмысленную борьбу с национальными символа-
ми Беларуси и преследование людей за выражение 
их гражданской позиции.

ИЗ ПЕРВЫх УСТ

ГРОМКОЕ ДЕлО

СТОП-КРАН

Днямі стала вядома, што Міжнародны саюз 
біятланістаў вырашыў не праводзіць у 2022 годзе 
этап Кубка свету па біятлоне ў Мінску ў сувязі з той 
сітуацыяй, якая апошнім часам склалася ў Беларусі.

Такім чынам, «мінскі» этап Кубка адбудзецца ў 
фінскім Канціялахці.

Нагадаем: раней быў адменены чэмпіянат свету 
па хакеі-2021, які павінен быў прайсці ў беларускай 
сталіцы і Рызе. Пазней Міжнародны саюз сучасна-
га пяцібор’я перанёс з Мінска чэмпіянат свету па 
пяцібор’і, а ў сакавіку стала вядома, што наша краіна 
не прыме і камандны чэмпіянат Еўропы па настоль-
ным тэнісе.

Вось некаторыя каментарыі балельшчыкаў на фору-

мах спартыўных сайтаў з нагоды адмены этапу Кубка 
свету па біятлоне:

«Усё лагічна. Што ўлады пасеялі, такі ўраджай і 
сабралі».

«Пасля адмены чэмпіянату свету па хакеі ў краіне 
«Шкоду» забаранілі, «Нівею» забаранілі. Цяпер біятлон 
забароняць? Калі ўжо забараняць, то трэба забараняць 
усё. Хакей таксама. Трэба даць адказ на абразы нашай 
улады. Прапаную забараніць наогул усё!»

«Колькі сіл, часу, грошай было выдаткавана, каб у 
Мінску прайшоў этап Кубка свету па біятлоне. Трэба 
было ўсё пралабіраваць, а колькі радасці было! А на 
выхадзе – пшык...»

Сяргей ЗАБлОЦкІ.

Информации об этом деле на 
самом деле не очень много: адвокаты 
связаны подписками о неразглаше-
нии, а те фигуранты, которые по тем 
или иным причинам оказались на 
свободе, не особенно разговорчивы.

Напомним: о том, что задержаны 
директора сразу нескольких сахар-
ных заводов, стало известно в янва-
ре минувшего года. Как сообщалось, 
тогда самолет «Белавиа», летевший 
из Минска в Мюнхен, развернули 
над польским Вроцлавом, экстренно 
вернули в Гродно и надели наручни-
ки на высокопоставленных менедже-
ров известных предприятий.

Позже по данному уголовному 
делу взяли под стражу директора 
Белорусской сахарной компании 
Дмитрия Кириллова, руководите-
ля российской компании «Полимер» 
Сергея Кононенко, а также бывше-
го начальника 2-го управления по 
борьбе с организованной преступ-
ностью и коррупцией (ГУБОПиК) 
МВД Владимира Тихиню.

В начале февраля 2020 года КГБ 
официально сообщил, что возбужде-
ны уголовные дела по фактам полу-
чения и дачи взяток, под стражей 
находятся директора четырех сахар-
ных заводов: Михаил Криштапович 
(Городейский комбинат), Виктор 
Миронов (Жабинковский сахарный 
завод), Николай Прудник (Слуцкий 
комбинат), Дмитрий Егоров 
(Скидельский завод). В КГБ заявили, 
что от деятельности так называемой 
сахарной мафии только за один год 
в госбюджет не поступило около 70 
миллионов долларов США.

Как прозвучало тогда в спецрас-
следовании БТ, Сергей Кононенко 
давал взятки директорам сахарных 
заводов. «Ежегодно суммы взяток 
исчислялись сотнями тысяч долла-
ров», – говорили в КГБ.

«Директор Городейского сахарно-
го комбината Михаил Криштапович 

предложил представителю рос-
сийских коммерческих струк-
тур Кононенко и директору БСК 
Кириллову организовать в Беларуси 
бизнес по производству упаковки 
для сахара, – рассказал в эфире БТ 
сотрудник КГБ. – Для этого в России 
создали фирму-прокладку «Полимер», 
а в Беларуси – завод «Евротарекс» 
по производству мешков для сахара. 
Сырье для производства российский 
«Полимер» продавал по завышен-
ным ценам. Белорусский завод рабо-
тал в ноль, вся прибыль оставалась 
на счетах российского посредника, 
обналичивалась при помощи рос-
сийских лжепредпринимательских 
структур и распределялась между 
тремя подельниками в равных долях. 
Директора четырех белорусских 
сахарных заводов вступили в пре-
ступный сговор с руководителем 
БСК Кирилловым и представителем 
российских коммерческих структур 
Кононенко, направленный на систе-
матическое получение взяток за 
организацию отгрузки белорусского 
сахара от БСК в адрес заранее согла-
сованных коммерческих структур».

В сюжете БТ демонстрировались 
также кадры оперативных съемок, запе-
чатлевших, как Кононенко передает 
взятки фигурантам уголовного дела.

14 февраля Александр Лукашенко 
заявил, что задержанные дали при-
знательные показания и просили 
не лишать их свободы: мол, готовы 
даже работать на благо родины в 
самом захудалом колхозе. На что 
Лукашенко отреагировал так: «Мы 
вилами уже навоз не грузим, поэтому 
сидите».

По словам Лукашенко, все четы-
ре руководителя предприятий – 
Михаил Криштапович, Виктор 
Миронов, Николай Прудник и 
Дмитрий Егоров – во всем сознались: 
«Признались, где воровали, всё поотда-
вали. Всё, говорят, забирайте, только 

в тюрьму не сажайте. А кто тебя 
посадил в тюрьму? Ты сам себя поса-
дил. Никто их не гнобил, не бил, паль-
цы в дверь не засовывал. Посадили и 
сказали: только правду. Всё написали, 
с кем были связаны, кому возили, кому 
давали. Провели обыски – собствен-
ности немерено: там десятки самых 
современных автомобилей, квартиры 
десятками, особняки и огромное коли-
чество денег».

В августе 2020 года появилась 
информация, что вышел на свободу 
бывший начальник 2-го управления 
ГУБОПиК МВД Владимир Тихиня. 
Ему изменили меру пресечения на 
подписку о невыезде. От каких-либо 
комментариев для «Народной Воли» 
Тихиня, уже будучи на свободе, в 
свое время категорически отказался.

Не так давно стало известно, 
что изменили меру пресечения и 
Николаю Пруднику. В следствен-
ном изоляторе он подхватил коро-
навирус, болезнь протекала очень 
тяжело, даже думали, что он не 
выживает. Но, к счастью, обошлось.

Директорам сахарных заводов 
грозит до 15 лет лишения свободы.

Почти год назад генпрокурор 
Алексей Стук заявил, что фигуранты 
«сахарного дела» по-прежнему находят-
ся под стражей, они признали многие 
факты своей незаконной деятельности.

В минувшем году стало извест-
но, что у следователей есть доку-
ментальные доказательства – они 
нашлись в компьютере одного из 
бизнесменов.

Возникает вопрос: если пазл так 
замечательно сложился и задер-
жанные признали свою вину, поче-
му уголовное дело до сих пор не в 
суде? Вероятно, ответ на этот вопрос 
можно будет узнать только в суде. 
Если он, конечно, будет открытым и 
туда смогут попасть представители 
средств массовой информации.

Марина кОкТЫш.

структурами…»
«Народная Воля» поинтересовалась у министра 

юстиции, как идет работа над документом и когда 
планируется завершить анонсированную 
перерегистрацию политических структур.
– Работа над законом продолжается, – ответил Олег 

Леонидович Слижевский, который на днях дежурил на прямой 
телефонной линии. – Еще рано говорить о ее результатах.

Что касается перерегистраци партий, то она объявляется 
законодательным актом. В нормах проекта закона 

заложены такие положения, которые предусматривают 
перерегистрацию в течение шести месяцев. Но в данный 

момент проект закона находится на согласовании с 
заинтересованными структурами.

– Олег Леонидович, а кто ведет разработку 
закона о политических партиях? Минюст?

– Да, Министерство юстиции.
– В свое время была создана рабочая группа, 

в которую входили представители различных 
политических партий. Ее привлекают к 

работе над новым проектом?
– Изначально подходы были 

обсуждены с представителями 
политических партий, а 

дальше уже сотрудниками 
Министерства юстиции 

ведется техническая работа.
Марина кОкТЫш.

«Íàðîäíàÿ Âîëÿ» â Facebook 
www.facebook.com/nv.online.info

â Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo
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Страшнее коронавируса
Откуда взялись смертельно опасные бактерии, и можно ли от них спастись

ВНИМАНИЕ!

Многие ученые и врачи считают, что 
человечество вступает в новую эру, когда 
антибиотики, спасающие множество жиз-
ней, перестают быть эффективными про-
тив новых штаммов микробов. Ситуация 
обостряется с каждым годом во многом 
из-за того, что люди злоупотребляют пре-
паратами и буквально сами взращивают 
неуязвимые бактерии. Золотистый стафи-
лококк, устойчивый к метициллину, – как 
раз один из таких смертельно опасных мон-
стров. Чем опасны новые штаммы стафило-
кокков, откуда они появились и можно ли 
их победить?

Тяжелый случай
В 2008 году в педиатрическое отделе-

ние при Университете Аристотеля (Греция) 
поступила десятилетняя девочка с цара-
пиной на локте правой руки. У ребенка в 
последние три дня держалась температура 
40 градусов, и она с трудом могла двигать 
правой ногой. Врачи диагностировали вос-
паление правого тазобедренного сустава. 
Заподозрив бактериальную инфекцию, вра-
чи назначили антибиотик клоксациллин. 
Тогда они еще не знали, что столкнулись со 
смертельно опасным противником.

Состояние девочки ухудшалось с каж-
дым часом. Проявились симптомы пораже-
ния мозга и серьезные нарушения дыхания 
из-за проникновения инфекции в легкие. 
Стало ясно, что клоксациллин не помогает, 
поэтому было назначено сразу несколько 
новых антибиотиков. На пятый день рент-
ген показал обширное поражение правой 
бедренной кости и прилегающей мышеч-
ной ткани. Доктора провели дренирование 
мягких тканей на ноге и выпустили гной, в 
котором кишели метициллинрезистентные 
золотистые стафилококки (МРЗС).

Девочка находилась в критическом 
состоянии целую неделю, после чего ее 
самочувствие стало улучшаться благода-
ря интенсивной терапии. Однако инфек-
ция терроризировала организм ребенка 
в течение нескольких месяцев, бактерии 
практически «объели» кость. На полное 
восстановление организма после тяжелой 
инфекции потребовалось три года. Девочке 
сильно повезло, потому что благополучный 
исход составляет лишь небольшой процент 
от общего количества подобных случаев.

МРЗС обычно связан с внутрибольнич-

ными инфекциями. Иными словами, паци-
енты в больницах, имеющие раны и осла-
бленный иммунитет, являются основной 
группой риска. Золотистый стафилококк спо-
собен выживать в почти стерильных услови-
ях и распространяется, несмотря на дезин-
фекцию. Но, к сожалению, МРЗС встречается 
и за пределами больниц, в этом случае он 
называется бытовым. Именно его подхва-
тила десятилетняя пациентка через обык-
новенную царапину. Стафилококк может 
и не вызвать инфекции, но, если организм 
по какой-то причине ослаблен, последствия 
могут быть катастрофическими.

Поедающие заживо
МРЗС является одной из тех самых 

«пожирающих плоть» бактерий, о кото-
рых СМИ рассказывают леденящие душу 
истории. Этот микроб отвечает за треть 
всех случаев некротизирующего фасциита 
– тяжелой инфекции, буквально разъеда-
ющей мягкие ткани организма. Входными 
воротами для смертельно опасного микро-
ба может быть порез или ожог, хотя извест-
ны случаи, когда фасциит развивался 
после употребления сырых морепродук-
тов. Зубные болезни тоже повышают риск 
инфекции.

Впрочем, некротизирующий фасциит 
можно предотвратить, если правильно уха-
живать за ранами, мыть руки и следить за 
гигиеной полости рта. При лечении врачи 
ампутируют пораженные ткани и вводят 
ударную смесь антибиотиков. Однако даже 
при правильном и своевременном лечении 
треть пациентов умирает.

В 2015 году врачи сообщили о крайне 
необычном случае некротизирующего фас-
циита, вызванного бытовым стафилокок-
ком. Инфекция развивалась молниеносно 
у пациента с нормальной иммунной систе-
мой. Мужчина 52 лет поступил в больни-
цу с невыносимой болью в левом бедре 
и отеком, который держался уже неделю. 
На коже ноги виднелись гематомы, пузы-
ри, а пораженные участки потеряли чув-
ствительность. Несмотря на агрессивную 
терапию, хирургическую обработку раны 
и прием антибиотиков широкого спектра 
действия больной скончался от сепсиса 
менее чем через 24 часа после обращения. 
У мужчины не было никаких травм или 
предполагаемых контактов с МРЗС, однако 

он лечился от остеоартроза левого колена 
периодическими инъекциями стероидов. 
Последняя инъекция была сделана за три 
недели до начала симптомов.

МРЗС вызывает не только инфекции мяг-
ких тканей. Стафилококк наряду с некроти-
зирующим фасциитом способен провоциро-
вать смертельную некротизирующую пнев-
монию или внутреннюю гангрену, быстро 
разрушающую легочные ткани. В большин-
стве случаев заболевание приводит к леталь-
ному исходу, даже несмотря на ударную дозу 
сильнодействующих антибиотиков, нацелен-
ных против стафилококков. Такая пневмо-
ния чаще развивается у детей и молодых 
людей, особенно после вирусной респиратор-
ной инфекции, однако поражает и предста-
вителей старшего возраста.

Опасный вид
Ежегодно в США регистрируется почти 

300 тысяч госпитализаций, связанных с 
золотистым стафилококком, при этом поч-
ти половина приходится на МРЗС. Бытовой 
стафилококк отличается от внутриболь-
ничного генетически. В Северной Америке 
наиболее распространен «суперзаразный» 
штамм USA300.

Устойчивость к метициллину придает 
ген mecA, располагающийся в так называе-
мой стафилококковой кассетной хромосоме 
(SCC, staphylococcal cassette chromosome), 

которые у разных штаммов имеют разное 
строение. Бытовые штаммы имеют мень-
шую и менее сложную версию SCC, спе-
циалисты ее обозначают как SCC mecA 
типа IVa. Она содержит меньше генов, спо-
собствующих устойчивости, чем внутри-
больничные виды МРЗС, однако включает 
уникальные гены вирулентности, то есть 
способности вызывать заболевания или 
гибель организма. Таким образом бытовые 
штаммы легче поддаются лечению, но они 
убивают быстрее, чем те, что атакуют паци-
ентов больниц и клиник. Гены вирулентно-
сти производят токсины, представляющие 
опасность даже для здоровых людей с нор-
мальным иммунитетом. Один из таких ток-
синов – лейкоцидин Пантона-Валентайна 
(PVL) – помогает бактерии бороться с клет-
ками иммунитета. Попадание МРЗС, выра-
батывающих PVL, в организм человека 
часто приводит к инфекции мягких тканей, 
в том числе некротизирующему фасцииту.

Штамм USA300 прибыл в Северную 
Америку в первой половине XX века из 
Европы, где он появился в середине XIX 
века. Тогда он был менее заразным и не 
имел многих мутаций, сейчас делающих его 
смертельно опасным. Роковую роль в соз-
дании супермикроба-монстра сыграл зараз-
ивший стафилококк вирус – бактериофаг 
ϕSa2USA, который нес в себе ген, кодиру-
ющий PVL. В начале третьего тысячелетия 
штамм получил широкое распространение 

в США, а также переселился в Южную 
Америку, Европу, Африку и Азиатско-
Тихоокеанский регион. Считается, что к 
2001 году МРЗС колонизировал примерно 
восемь процентов населения США.

Бой с монстром
Журналистка Соня Шах в своей кни-

ге «Пандемия: Всемирная история смер-
тельных вирусов» так вспоминает свою 
встречу с бытовым МРЗС, которым зараз-
ился ее сын: «Педиатр, обычно шутли-
вая и жизнерадостная, взглянув на колено 
моего сына, резко посуровела. Назначение 
она выписала, не дожидаясь результатов 
анализов: сильный антибиотик клиндами-
цин, старый добрый и надежный бактрим 
и в придачу жесткий режим избавления 
от гноя с помощью горячих компрессов и 
выдавливания... Каждую каплю требовалось 
аккуратно подбирать и удалять, чтобы 
она не просочилась в микротрещины на 
коже или, что еще хуже, не поселилась на 
полотенцах, постелях, обивке или свобод-
ных поверхностях, где она может ждать 
своего часа целый год».

Ребенок выздоровел, однако, несмотря 
на все усилия и гигиенические процеду-
ры, семье не удалось полностью избавить-
ся от МРЗС. Рецидив сначала случился у 
сына, так как стафилококк поселился у 
него в организме, иногда проявляясь в виде 
болезненных нарывов, наполненных гноем. 
Через некоторое время инфекция перешла 
и на мать. Шах пишет, что хроническая 
инфекция затихла сама собой, несмотря 
на всю борьбу с коварными микробами. 
Тем не менее в запущенных случаях иногда 
единственным способом остановить зара-
жение остается ампутация конечностей.

Пока МРЗС остается восприимчивым 
к ряду антибиотиков, не принадлежащих 
к бета-лактамам. Однако обнаруживаются 
новые штаммы, которые проявляют устой-
чивость и к другим лекарствам. Ситуацию 
осложняет то, что антибиотики применя-
ют повсеместно и часто неправильно, что 
только провоцирует размножение бакте-
рий, вызывающих трудноизлечимые или 
вообще неизлечимые инфекции. При этом 
антибиотики новых классов изобретаются 
достаточно редко, а эффективных замени-
телей, к сожалению, пока не существует.

Александр еникееВ.
(Lenta.ru)

Гэта Дзень Перамогі  
над нацысцкай Германіяй усёй 

антыгітлераўскай кааліцыі
У адзін з дзён нарэшце дабраўся да газет. У «Нашым Слове» на першай паласе 
шапка: «9 мая – Дзень Перамогі савецкага народа ў Вялікай Айчыннай вайне». 

Хоць ты плач! І Пуцін, кажуць, не згадаў саюзнікаў, без якіх гэтая перамога 
адцягнулася б яшчэ на некалькі гадоў. 

Вядома, ніхто і ніколі не згадвае і Японію, якая 
дакладна выконвала ўмовы пакта аб нейтралітэце і 
не чапала СССР. Ці не ў знак падзякі Сталін дазволіў 
японцам здабываць нафту на поўначы Сахаліна? Вось 
як яно было: Амерыка ваюе на Ціхім акіяне з Японіяй 
і дапамагае Савецкаму Саюзу ў вайне з Германіяй, а 
Сталін дае доступ праціўнікам Амерыкі да савецкіх 
энергарэсурсаў. Удакладняю: Амерыка ваявала з 
Японіяй не з 7 снежня, не з атакі на Пёрл-Харбар, а з 
ліпеня 1941 года, калі прыняла акт аб кантролі экспарту 
і даручыла свайму ваенна-марскому флоту спыняць усе 
караблі, якія вязуць стратэгічныя грузы японцам.

Але вернемся на германа-савецкі, Усходні, фронт. 
Чырвоная армія страціла на захадзе танкі і самалёты. 
Каб вырабляць новыя машыны, патрэбны алюміній. 
Два самыя вялікія алюмініевыя заводы былі каля 
Волхаўскай ГЭС і ДнепраГЭС. Іх немцы разбамбілі. 
Трэці завод быў на Урале, але маламоцны. Пакуль была 
наладжана савецкая вытворчасць алюмінію, на дапа-
могу прыйшлі Канада і ЗША. А ведаючы, што Японіі 
і без таго хапае клопату ў Кітаі і на акіяне, Сталін мог 
перакінуць дывізіі і тэхніку з Далёкага Усходу і Сібіры 
на захад, пад Маскву. І Чырвоная армія сарвала план 
маланкавай вайны.

Сочым далей. Сталінградская бітва. Гітлер на той час 
ваяваў на Заходнім, Нарвежскім, Балканскім і Усходнім 
франтах. Але дадаўся і пяты – Паўночнаафрыканскі – 
фэльдцуг (Feldzug (ням.) – «паход»). Савецкая наступаль-
ная аперацыя пад Сталінградам пачалася 19 лістапада 1942 
года, але яшчэ 23 кастрычніка армія генерала Мантгомеры 
прарвала фронт пад Эль-Аламейнам, а ў Марока і Алжыры 
ў той жа час высадзіліся войскі пад камандаваннем генера-
ла Эйзенхаўэра. Гітлер аніяк не мог зняць з гэтых франтоў 
салдат і афіцэраў ды паслаць на дапамогу Манштайну і 
Паўлюсу. Вынік Паўночнаафрыканскай кампаніі – 250 

тысяч італьянскіх і нямецкіх вайскоўцаў, узятых у маі 1943 
года ў палон у Тунісе. Груба кажучы, 10 дывізій. А колькі 
забітых і цяжка параненых!..

Ідзём далей. Курская бітва. Напярэдадні Прохараўскай 
танкавай бітвы (у ноч з 9 на 10 ліпеня 1943 года) замест 
Паўночнаафрыканскага фронту ў Гітлера з’явіўся 
Італьянскі фэльдцуг, бо саюзнікі высадзіліся на Сіцыліі. 
І Гітлер мусіў зняць з Усходняга фронту танкі, салдат і 
афіцэраў ды накіраваць іх на Апенінскі паўвостраў. Там 
вайна доўжылася да 2 мая 1945 года.

Высадка на Сіцыліі была рэпетыцыяй высадкі ў 
Нармандыі (6 чэрвеня 1944 года) і на поўдні Францыі 
(жнівень-верасень 1944-га). За 17 дзён да Беларускай 
і за 5 тыдняў да Львоўска-Сандамірскай аперацый 
аднавіліся ваенныя дзеянні на Заходнім фронце. Да 
гэтага часу саюзнікі забяспечылі савецкую авіяцыю і 
бранятанкавыя войскі радыёсувяззю. І паставілі СССР 
тысячы тэлефонаў, аўтамабіляў, самалётаў, паравозаў…

І вось мне паведамляюць, што савецкі народ пера-
мог адзін, без дапамогі.

Слушнае вызначэнне таго, што адбылося 8–9 мая 
1945 года, я пачуў з вуснаў Марка Салоніна, які шчыль-
на займаецца вывучэннем гісторыі Другой сусветнай 
вайны: дзень перамогі антыгітлераўскай кааліцыі над 
нацысцкай Германіяй.

Спадзяюся, некалі так будуць пісаць у падручніках, 
газетах, календарах. І гэтым будзе аддадзена належ-
нае воінам з Савецкага Саюза, Злучанага Каралеўства, 
Злучаных Штатаў, Албаніі, Аўстраліі, Бразіліі, Грэцыі, 
Індыі, Канады, Мексікі, Новай Зеландыі, Палесціны, 
Паўднёва-Афрыканскага Саюза, Польшчы, Францыі, 
Чэхаславакіі, Югаславіі ды іншых краін, якія загінулі 
ў змаганні з фашызмам. Не забудзьма, што супраць 
Германіі ваявалі таксама воіны Балгарыі, Італіі і Румыніі.

Анатоль СІДАРЭВІЧ, гісторык.

Рэкорд «Шахцёра»
Прайшоў 9-ы тур чэмпіянату Беларусі па футболе.

ФУТБОл

Салігорскі «Шахцёр» 
атрымаў на старце сезона 
дзявятую перамогу запар, і 
гэта рэкорд усіх чэмпіянатаў 
Беларусі.

Вынікі тура:
«Спадарожнік» (Рэчыца) 

– «Славія» (Мазыр) – 
0:2, «Дынама» (Мінск) – 
«Смаргонь» – 2:0, «Нёман» 
(Гродна) – «Шахцёр» 
(Салігорск) – 1:2, «Віцебск» 
– «Энергетык-БДУ» (Мінск) 
– 3:2, «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Іслач» (Мінскі 
раён) – 3:3, БАТЭ (Барысаў) – 
«Рух» (Брэст) – 3:2, «Слуцк» 
– «Мінск» – 2:2, «Дынама» 
(Брэст) – «Гомель» – 1:0.

Турнірная табліца
Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
Шахцёр 9 9 0 0 23–5 27
Дынама (Мн) 9 6 2 1 16–5 20
БАТЭ 9 6 2 1 18–9 20
Дынама (Бр) 9 4 5 0 11–3 17
Гомель 9 4 3 2 14–8 15
Рух 9 4 3 2 16–11 15
Іслач 9 4 1 4 15–17 13
Тарпеда-БелАЗ 9 3 3 3 9–13 12
Віцебск 9 2 6 1 8–6 12
Мінск 9 2 4 3 14–15 10
Славія 9 2 2 5 9–13 8
Слуцк 9 1 1 4 8–15 7
Энергетык-БДУ 9 1 3 5 9–12 6
Нёман 9 1 3 5 6–11 6
Смаргонь 9 1 1 7 3–19 4
Спадарожнік 9 1 0 8 3–20 3

Фота: fcshakhter.by.
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ПА-ЗА ГУлЬНЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫ АВАНКА

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон Целеш.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02 0 106 ад 0.04.2004. 22001 , Мінск, пр т Незалежнасці, 79 1. Падпiса
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi  220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная  тэл. факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-0 .
i i i .  

. - i .i  

ШАхМАТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЫлкО.

З  ПЕРШЫх  ВУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

6  гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір АНТАРОВ :
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

ФУТБОл

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі ы ра Бара уліна.
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МАЗАІКА

МАЗАІКА

Ізноў гульня…
эмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.
Як стала вядома, жаночае 

першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №9 106 ад 0.04.2004.  Пр т Незалежнасці, 79 1, 22001 , г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРВЫх УСТ ДУхОЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.

– 51 –

бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр Л ПСК

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

Працяг. Пачатак у  -62.
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.

Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае Дынама  дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она е е собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Влад м р ПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СиВЫ .
Фото: tribuna.com.

лЕГІЯНЕРЫ

АСТНАЯ ИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВяТлАнІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВеТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
сть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВяТлАнІЧ.

ЦІКАВА

ПОлЕЗНО ЗНАТЬ ГРОМКОЕ ДЕлО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги из яли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина кОкТЫш.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

І ўсё ж найлепшы сябра чалавека – сабака! Учора выпадкова зачыніў 
Бобіка і жонку ў гаражы, а калі адчыніў – сабака мне абрадаваўся, а 
жонка ўсчала лямант.


Муж развітваецца з жонкай:
– Ну чаго ты плачаш, я ж не на дзесяць гадоў еду, а толькі на месяц.
– Ведаю я цябе! Кажаш, што на месяц, а сам праз тры дні вернешся!


– Якое тваё любімае друкаванае выданне?
– Грошы!


Сустрэліся два сябры:
– О, прывітанне! Ты ўсё яшчэ перспектыўны ці ўжо паспяховы?

ПА-ЗА ГУлЬНЁЙ

УСМІхНІЦЕСЯ…

ШАШКІ

Французскі юбіляр
23 сакавіка французскі шашачны кампазітар Мішэль Сабатэр 

адзначыў свой 75-гадовы юбілей. Мішэль узначальвае камітэт 
французскіх шашачных складальнікаў. Знаёмім з яго творамі, якія 
аўтар даслаў на конкурс памяці Мікалая Грушэўскага.

№1 (гл.дыяграму) Белыя: 27, 28, 
31, 33, 37, 38, 39, 40, 45, 46, 47 (11).

Чорныя: 6, 8, 10, 12, 13, 16, 19, 
20, 24, 26, 30 (11).

21, 47-41, 41, 22, 40-34, 5(17, 
17), 31, 32, 11(19), 7(12, 29), 12(23), 
8(28), 3(33), 17, 50 х.

№2 Белыя: 26, 33, 34, 35, 36, 37, 
38, 39, 40, 41 (10).

Чорныя: 3, 11, 12, 14, 18, 19, 22, 
24, 25, 28 (10).

34-29(20), 21(16AB), 39-34, 33, 32, 
42, 13, 38, 37, 7(24), 1(29C, 30, 14, 
14), 34 x. C(25-30), 7(29D, 14, 14), 34 

x. D(14), 18(29, 14), 34 x. A(11-17), 39-34, 16, 13, 7(24), 37. B(25-30), 40-34(19-23), 
14, 10, 6(44), 17, 1(22), 6(49), 15…

Прапануюць нашы аўтары
№3 і №4 належаць Генадзю Андрэеву. Рашыце самастойна.
№3 Белыя: 10, 28, 38 (3).
Чорныя: 11, 12, 18, 19, 21 (5).
№4 Белыя: 10, 14, 20, 37 (4).
Чорныя: 23, 25, 28, 32 (4).
Далей – таксама для самастойнага рашэння – новыя 100-клетачныя 

творы Івана Наўроцкага.
№5 Белыя: 12, 13, 18, 29, 32, 37, 38, 45 (8).
Чорныя: 11, 21, 22, 23, 27, 33, 34, 40 (8).
№6 Белыя: 11, 12, 16, 17, 24, 30, 39, 43, 49 (9).
Чорныя: 3, 6, 13, 19, 22, 25, 28, 37, 40 (9).
№7 Белыя: 17, 18, 21, 27, 29, 31, 32, 33, 45 (9).
Чорныя: 6, 10, 11, 16, 20, 24, 35, 36, 41 (9).

Кампазіцыі - 64
Рашыце самастойна канцоўкі Ншана Алывердзяна ў апрацоўцы 

вядучага рубрыкі.
№8 Белыя: а5, а7, с5, d2, d4, e3, f6, g1 (8).
Чорныя: b2, с7, d8, е7, f4, g3, g5, h4, h8 (9).
№9 Белыя: b6, c7, d6, е5, f4, g3, h4 (7).
Чорныя: а5, а7, b2, b4, d2, f8, g7, h2 (8).
№10 Белыя: а5, d4, e3, е5, f4, g1, h2 (7).
Чорныя: b2, b4, c3, c7, d6, g5, h4, h6 (8).
№11 Белыя: b4, b6, c5, d4, d6, е5, f6 (7).
Чорныя: a3, b8, d2, e3, f2, f8, h4 (7).
Новую задачу-64 прапануе ўкраінскі аматар Сергій Лойка.
№12 Белыя: шашкі b4, d2, d6, e7, дамкі a7, b8, c1, f8, g1, h2 (10).
Чорныя: шашкі c3, c7, f4, g3, g5, дамка e5 (6).
Белыя пачынаюць і замыкаюць шашку чорных.
h6(e1A), ef8, d2, b6, f2, e5, fb4, a5, e1 #. A(a5), de3, cf4, g7, f4, d4, c5, g7, 

g3, h4, g3, g1#.
Мінчанін Леанід Рыбакоў прапануе свае творы ў жанры «эцюды-64».

№13 (гл.дыяграму) Белыя: 
шашкa e5, дамкі d6, f8, g7 (4).

Чорныя: шашкі b8, e3, h6, 
дамкa f2 (4).

b4(e1A), h8, b4, f2 x. A(h4), gf6, 
el6, f2 x.

№14 Белыя: дамкі a3, d8, g1 (3).
Чорныя: шашкі a5, a7, c3, 

дамкa h4 (4).
ae7(e1A), f6(cd2), f2, c1 x, A(d2), 

c1(e1), f2, cg5 x.
№15 Белыя: шашкa h6, дамкі 

d8, e7 (3).
Чорныя: шашкa d4, дамкa f2 (2).

h4(e1), g7(e3A), h8(e3-f2B), c3(a5), e1 x. B(e3-d2), g3, hf6, c1 x. A(dc3), 
h8(cd2), g3, hf6 x.

Супаставім рашэнні
«Народная Воля» за 5 сакавіка 2021 года.
№1 – f6, f2, c5, b4, h4, h4 x. 
№2 – g7(h4), g5(f6A), c3(fe5), b6(f4, f4), b8(e5), a7(g3), c7, h4(f4), f2 x. 

A(f4), b8(fe5), c7 x.
№3 – bc7(e3), d8, f2, d6-e7, g7, d2(e3), c7, d2 x.
№4 – e3(d4), f2, c7(c3), b8(b2), e5 x.
№9 – 41, 28-23, , 19, 1 x.
№10 –12, 1, 6, 31, 37 x.
№11 – 12, 1, 19, 11, 38 x.
№12 – 33-28, 19, 6, 1, 1, 22 x.
Aдказы даслалі: Сергій Лойка, Уладзімір Дудка (Украіна), Эдуард 

Дамброўскі, Віталь Варушыла, Іван Наўроцкі (Мінск), Уладзімір 
Бандарык (в. Лугавая Слабада Мінскага раёна), Леанід Жыхар, 
Фёдар Карпей (Мядзел), Ігар Ананіч (Гродна), Сяргей Бурко (Орша). 
Дзякуем за лісты і спадзяёмся на вашу далейшую актыўнасць.

Свае лісты дасылайце на адрас рэдакцыі (220030 Мінск, вул.Энгельса, 
34а, «Шашкі») або на электронны адрас shulga.checkers@gmail.com.

Віктар шУльГА, міжнародны майстар спорту.

Чаму хакеіст Кальцоў палюбіў тэніс?
На мінулым тыдні белару-

ская тэнісістка Арына Сабаленка, 
якая на гэты момант займае чац-
вёрты радок у рэйтынгу Сусветнай 
тэніснай асацыяцыі, саступіла на 
стадыі 1/8 фіналу турніру ў Рыме 
17-гадовай амерыканцы Коры Гауф.

Cенсацыі тут не было (Сабаленка 
пакуль не тая зорка, каб выйграваць 
усе матчы запар), але пройгрыш быў 
даволі нечаканы, калі ўлічваць, што 
крыху раней Арына стала перамож-
цай турніру ў Мадрыдзе. Да таго ж 
прайграла Сабаленка юнай амерыкан-
цы практычна без барацьбы – 5:7, 3:6.

А вось на чым зрабілі акцэнт 
многія СМІ пасля вышэйзгада-
нага матча, дык гэта на тым, што 
ў Італіі за гульнёй Сабаленка з 
трыбуны, дзе знаходзілася група 
падтрымкі тэнісісткі, назіраў і былы 
капітан зборнай Беларусі па хакеі, 
а цяпер галоўны трэнер «Дынама-
Маладзечна» Канстанцін Кальцоў.

Нагадаем: год таму жонка 
Кальцова размясціла пост, у якім 
распавяла аб расставанні з мужам. 
На фотаздымку Юлія адзначыла 
Арыну Сабаленка і напісала:

«А вось зараз убачым, хто чытае 
пост. Мы жывём у свеце сацыяльных 
сетак, і назбіралася вельмі шмат 
пытанняў. Гэта будзе мой апошні 
фотаздымак з Канстанцінам у маім 
«Інстаграме», дзе мы разам і дзе мы 
былі вельмі шчаслівыя!

Хутка будзе чортаў тузін, як мы 
ў шлюбе. І мы разышліся… Так зда-
раецца. І гэта балюча. На гэтым усё!

І яшчэ звяртаюся да ўсіх дзяўчат, 
якія вешаюцца на чужых мужоў з 
малымі дзецьмі ў сям’і: гэта подла! 

Можа так здарыцца, што і вы калі-
небудзь там будзеце».

Юлія засталася з трыма дзецьмі, і 
многія жонкі спартсменаў эмацыйна 
адрэагавалі на гэта.

«Як гэта магчыма? – абуралася 
жонка футбаліста Аляксандра Глеба 
Святлана. – Такая прыгожая сям’я. 
Такі цудоўны малы, якому не хапае 
ўвагі абодвух бацькоў. Вельмі сумна.

Юля, вы прыгожая! З усім 
справіцеся, і з вамі такая падтрым-
ка ў асобе дзетак. Упэўнена, што 

гэта проста выпрабаванне, якое вы 
з часам пераадолееце, якое дапамо-
жа расставіць прыярытэты і зразу-
мець, што нічога выдатней за сям’ю 
няма. На жаль, ваш муж аказаўся 
проста слабы. Але час дапаможа».

У той жа час сам Канстанцін 
Кальцоў заявіў, што тэнісістка 
Арына Собаленка да іх раводу з 
жонкай ніякага дачынення не мае.

«Я ўжо забыўся пра такую ўвагу 
да майго жыцця, – заявіў спартсмен. 
– Сардэчна запрашаем! Вы хочаце 
чымсьці дапамагчы? Я цвёрда перака-
наны, што ў сваім асабістым жыцці 
я ў стане разабрацца сам. Дзякуй за 
ўвагу!

Вялікая просьба: людзі, калі 
вы людзі, пакіньце ў спакоі Арыну 
Сабаленка, якая да ўсяго гэта-
га не мае ніякага дачынення! Гэта 
цудоўны чалавек і спартсмен, які 
не заслугоўвае сусветнага гневу. 
Спадзяюся на разуменне!»

Тым не менш, як бачым, Кальцоў 
з некаторых часоў усё-такі палюбіў 
тэніс. Пераважным чынам – матчы з 
удзелам Сабаленка…

Алесь СВяТлАнІЧ.

РЕДКИЕ лЮДИ

Александра, Александра!
Легенда советской музыки Александра Пахмутова полгода назад отметила свое 91-летие, переболела коронавирусом и продолжает 

творить шедевры. В ее творчестве немало песен для детей, но вот сама она так и не узнала, что такое счастье материнства.

Миниатюрный рост не 
помеха большому таланту

Еще будучи совсем маленькой 
девочкой, Александра Пахмутова с 
одобрения родителей начала учиться 
играть на фортепиано. Малышке 
было всего три года, а она уже вовсю 
нажимала на клавиши музыкального 
инструмента. В пять лет девочка 
написала свою первую пьесу 
«Петухи поют» и в семь поступила в 
музыкальную школу.

Первое выступление светловолосой 
девочки Саши состоялось, когда 
ей было восемь лет. Она вместе со 
своим папой в четыре руки сыграла 
переложение 40-й симфонии Моцарта 
на траурном вечере в память о Ленине. 
Время шло, девочка занималась 
музыкой, и родители были уверены, 
что ее ждет большое будущее.

В какой-то момент рост Александры 
остановился на отметке 149 
сантиметров, а вес колебался у отметки 
45 килограммов. Такие параметры, 
конечно, выделяли Пахмутову среди 
сокурсников по композиторскому 
отделению Московской консерватории. 
Но, главное, она отличалась добротой, 
позитивным настроем, несклочным 
характером и, конечно же, огромным 
талантом.

Влюбились с первого 
взгляда и вместе уже 

более 60 лет
Встретиться с будущим мужем 

Александре Пахмутовой помог слу-
чай. Ее пригласили на детскую про-
грамму «Пионерская зорька» для 
написания музыки на стихи поэта 
Николая Добронравова. Их творче-
ский союз подарил миру компози-

цию «Пионерская зорька» и поло-
жил начало бессменному тандему не 
только в музыке, но и в жизни.

Николай сразу понял, что 
Александра – та самая, и не стал 
тянуть с женитьбой. Всего через три 
месяца после знакомства они рас-
писались в загсе и сыграли свадьбу. 
Невеста отличилась и здесь: вместо 
белого платья девушка блистала в 
элегантном розовом костюме, кото-
рый сшила ей мама.

На совместных «молодых» фото-
графиях из-за миниатюрного роста 
Пахмутовой они часто выглядели, 
как отец и дочь. Надо сказать, рост 
Добронравова составляет 179 сан-
тиметров.

Медовый месяц супруги провели 
скромно. Они отправились к тете 
Александры в Абхазию. Молодые, 

счастливые и полные творческих 
планов влюбленные целыми днями 
купались в море и получали удо-
вольствие от домашних националь-
ных кавказских блюд. Пара до сих 
пор считает тот отпуск одним из 
самых лучших в своей жизни.

Сегодня, глядя на Пахмутову и 
Добронравова, кажется, что ничего 
не изменилось. Они всё так же влю-
бленно и нежно смотрят друг на дру-
га. Когда супруги наедине, она назы-
вает его Колечкой, а он ее Алечкой.

«Вот отошел на пятнадцать 
минут, а уже по ней скучаю. А если 
нужно расстаться на большее вре-
мя в течение суток, то постоян-
но созваниваемся», – рассказывал в 
интервью Николай Добронравов.

Как им удалось сохранить брак 
в течение 65 лет? Неужели всегда 
всё было так же гладко, как в начале 
отношений?

Отнюдь. На пути супругов встре-
чалось много трудностей и преград, 
но они остаются верны изречению 
Антуана де Сент-Экзюпери: «Самое 
главное – это смотреть не друг на дру-
га, а в одном направлении». Поэтому 
чета по сей день не только пишет 
чудесные композиции и ведет общий 
быт, но и вместе смотрит футбол.

Глубокая рана  
от несостоявшегося 

материнства
Эта интересная, счастливая и 

талантливая женщина несет в себе 
большую боль: она так и не смогла 
стать мамой. Молодость и физио-
логические проблемы Пахмутовой 
пришлись на тот период, когда уро-
вень медицины не давал врачам воз-

можности помочь ей. Однако она не 
любит комментировать эту тему.

Александра и Николай нашли 
применение своим нерастраченным 
теплым чувствам. Пара брала на 
себя заботу о юных музыкантах и 
певцах. Многие из них даже называ-
ют Пахмутову и Добронравова свои-
ми вторыми родителями.
Заболела коронавирусом и 

боялась осложнений
Сегодня Александра Пахмутова 

полна сил и творческих идей. 
Она активно посещает меропри-
ятия, некоторые – по видеосвязи. 
В мае прошлого года свет увиде-
ло новое творение Пахмутовой и 
Добронравова – они написали саунд-
трек к фильму «Крепкая броня».

Правда, в декабре 2020-го Александра 
Пахмутова вместе с мужем оказались 
в зоне риска. Несмотря на соблюдение 
всех карантинных мер, они все же забо-
лели коронавирусом. Состояние супру-
гов не было тяжелым, но в силу солид-
ного возраста врачи опасались осложне-
ний. Лечение прошло успешно, и сейчас 
оба чувствуют себя прекрасно. В фев-
рале этого года, впервые после болезни, 
91-летняя Александра Пахмутова уча-
ствовала в программе Андрея Малахова 
«Прямой эфир».

Что ж, драмы случаются в жизни и 
самых талантливых и светлых людей. Но 
их гораздо легче пережить, если рядом 
любимый человек и есть отрада в виде 
творчества. И Александре Пахмутовой в 
этом плане повезло вдвойне.

ирина кАРПиЧ.
(femmie.ru)


